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Slovo na úvod
Vážení a milí,
zdravé stárnutí patří k významným společenským výzvám současnosti, to čtu v denním tisku. Krea-

tivní stárnutí hraje klíčovou roli ve zlepšování kvality života seniorů, zní večer z TV. Neziskové organiza-
ce, vykonávající místo státu na základě „jeho objednávky“ veřejné služby v péči o slabé, jsou potřebné, 
slyším na seminářích státní správy, vždyť tvoří téměř tři pětiny poskytovatelů sociálních služeb. 

Přesto se nemohu zbavit v poslední době pocitu, že stát vyhlásil „neziskovkám“ pomalou válku.
Když zaznělo v minulém létě, že neziskovky jsou pijavice, přišlo vzápětí ujištění, že dvě oblasti, kam 

míří největší část finančních prostředků – sport a sociální služby – vláda omezovat nebude. Minister-
stvo zdravotnictví až do konce roku mlčelo a u nás v Asociaci polio panovala obava, budou-li dál uvol-
ňovány finance na rekondice a za jakých podmínek. Nakonec jsme se dočkali, koncem srpna 2019 se 
na dotačním účtu objevila celá požadovaná roční částka. 

Ale čtvrtina nám podobných spolků si raději v takových podmínkách o letošní dotaci nezažádala. 
A když slyší spolky z médií úvahy o vyplácení dotací dodatečně, koncem roku, podle ještě nestanove-
ných pravidel, odradí se další. Dobrou fintou také je – navzdory zákonu o  účetnictví a  stanoveným 
podmínkám, že spolky mohou vést jednoduché účetnictví – vtělit do rozhodnutí podmínku o vedení 
účetnictví podvojném. Ono těch spolků zase trochu ubude – kde by vzali rodiče postiženého dítěte ještě 
sílu na analytické účty či platit si účetní, sledující nové a nové úpravy. 

Jak tedy dál! Pečlivě popisuji v dotaznících, informačních letácích, v žádostech o dotace, jak jsme ti 
z posledních v Čechách, a přesto vzácní, vybaveni znalostmi o polio, zkušenostmi, následky, vzpomín-
kami. Jak jsme náš život s polio prošli zoceleni, houževnatí a stateční. Jakou práci nám na stará kolena 
dá žít s naším postpoliosyndromem a naučit se být vlídní k vlastnímu tělu, opatrní, prozíraví, taktní. Ale 
nastává-li pomalá likvidační válka s těmi přisátými neziskovkami, snad abychom se zase zorganizova-
li do šiku bojovného, sílu budeme potřebovat.

Všechno dobré do příštího roku přeji.
PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

Dotazník Kvalita života obrnářů
Tento dotazník, který byl vložen již do minulého Zpravodaje, slouží k získání informací o tom, 

jak my, obrnáři, žijeme s naším postižením . Žádali jsme vás, abyste nám jej po vyplnění poslali, 
anebo využili možnost vyplnění v elektronické formě na našich webových stránkách polio .cz . 

Mnozí již tak učinili, za což jim děkujeme .
Apelujeme na vás ostatní, zapojte se i vy do tohoto malého průzkumu života obrnářů . 

Jeho výsledky budou sloužit k obhajobě našich potřeb a požadavků.
Termín byl stanoven do konce tohoto roku, ale malé zpoždění nám nebude vadit . 

Děkujeme.

O čem jednal výbor Asociace polio
21. 9. 2019 Sola Fide, Janské Lázně
1. Aktuality za období červen – září 2019 
M . Stránská: 

 ▶ Výroční zpráva 2018 podána do spolkového 
rejstříku, současně umístěna na webu AP . 

 ▶ Úřad vlády přidělil AP opožděně dotaci 
ve výši 142 752 Kč na administrativní činnost .

 ▶ S členským přispěním získána dotace ve výši 
100  000 Kč od  Nadace J&T (rozhodnuto po-
užít na část rehabilitace letošních rekondicí) . 

 ▶ 26 . 8 . 2019 přidělilo MZ dotaci ve  výši 
300 000 Kč na rekondice celého roku 2019 . 

 ▶ Z jednání shromáždění EPU v Lobbachu (6 .  7 .):  
italská polio organizace uspořádá na  pod-
zim konferenci polio ve Vicenze .

 ▶ 5 .  8 .  2019 vyhlásil Úřad vlády přijímání žádo- 
stí o dotace 2020, deadline je 20 . 9 . 

 ▶ Na  pozvání SLL, ředitele Mgr .  Voženílka 
představila 29 . 8 . v  Janských Lázních naši 
AP na výjezdním zasedání Výboru pro zdra-
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votnictví a  sociální politiku Senátu Parla-
mentu ČR . Dalším pozvaným spolkem byla 
Společnost C-M-T, zastoupená předsedou 
M . Šimůnkem . V rámci výjezdního zasedání 
si členové senátní delegace prohlédli dět-
skou léčebnu Vesna, včetně aktuálně rekon-
struovaného 6 . patra, léčebnu dospělých 
i wellness prostory . Diskutovali s ředitelem 
Janských Lázní Mgr .  Martinem Voženílkem, 
náměstkyní léčebné péče a primářkou léčeb- 
ny dospělých MUDr .  Ivanou Uiberlayovou 
a primářem dětské léčebny Vesna MUDr . Ja-
nem Podojilem na  témata lázeňské péče 
a  následné rehabilitační péče, moderního 
přístrojového vybavení v  rehabilitaci i  sou-
časných trendů v oboru . Foto ze setkání . 

 ▶ V  průběhu měsíců září a  říjen proběhnou 
plánované schůzky v  Pacientském pubu, 
účast členů AP na výzkumném projektu Kli-
niky rehabilitačního lékařství na  Albertově, 
dále Setkání u kulatého stolu s ombudsma-
nem (zajišťuje M . Stránská, J . Zimová) . 

2. Zpráva o přípravě Festivalu 
M . Mruzková: 

 ▶ program Festivalu a  jeho zajištění: – výsta-
va archivních fotografií, instalace výstavy 
akvarelů a  pastelů V . Vogeltanzové (po  ce-
lou dobu rekondice); setkání členů AP, od-
poledne v  Relaxu atd ., v  sobotu společen-
ský večer v  Kolonádě s  tombolou, k  tanci 
i poslechu hraje Vosa Band . 

3. Příprava Shromáždění členů 22. 9. 2019
 ▶ Prezentace na  Shromáždění členů od  9 .30 

hod ., zahájení 10 .00 hod . – zajistí pánové 
Opravil, Přibyla a Svoboda .

 ▶ Ozvučení Malého sálu i  předsednický stůl 
zajištěn ve spolupráci s p . Korytářovou . 

 ▶ Upozornit členy na  fotografování v  Malém 
sále (GDPR) . 

4. Připomínky a náměty jednotlivých členů  
výboru

E . Chadima: 
 ▶ Příprava na rekondice Janské Lázně II a Klim-

kovice probíhá dle plánu . Dotace od  MZ 
a Nadace J&T bude rozpočítána a přeposlá-
na účastníkům po ukončení všech pobytů .

 ▶ Termíny rekondicí na  rok 2020: Františ-
kovy Lázně 3 .  –  9 .  5 .  2020, Janské Lázně  I, 
Sola Fide 16 . – 30 . 5 . 2020, Sezimovo Ústí 
18 .  –  24 .  5 .  2020, Janské Lázně  II, Sola Fide 
5 .  –  13 .  9 .  2020, Klimkovice září/říjen 2020 – 
termín bude upřesněn .

 ▶ Nevyloučena možnost dotace pro AP od fir-
my ALUTECK KK, protislužbou nabídnuta pre- 
zentace v našich médiích . Jednání pokračuje .

 ▶ Za  tisk složenek (firma CICERO, 5  000 ks) 
s velkou slevou je třeba ve Zpravodaji podě-
kovat za vytištění . 

M . Mruzková:
 ▶ Společně s  V . Tobiášem dokončili úpravu 

a aktualizaci poslední rubriky webu AP OD-
KAZY . Webové stránky jsou již kompletně 
zpracovány . Průběžně jsou doplňovány 
ostatní rubriky a  vložen dotazník Kvalita 
života obrnářů . Společný podíl i  na  tvorbě 
nových webových stránek slovenské Asoci-
ace polio .

 ▶ Zpravodaj 1-2/2019 byl vyexpedován 19 . 6 . 
2019 .

 ▶ Leták o  lécích vhodných či nevhodných – 
nezvážit opětovný tisk?

 ▶ Výročí v  r . 2020 – návrh na  vydání brožury 
30 let Asociace polio, formát A5, 28 stran .

 ▶ V Maďarsku konzultace s Karolem Felegyim 
k plánované výstavě k 60 . výročí vymýcení 
polia, přislíbena spolupráce . 

 ▶ Dotace 2× dvojčíslí Zpravodaj 2020 – zpra-
cován rozpočet .
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 ▶ V . Tobiáš: Stav dotazníku Kvalita života obr-
nářů k 21 . 9 . (na webu vytvořila M . Mruzko-
vá, koncepce H . Opravilová) – na webu 14×,  
poštou 23× (J . Šebestová), v  e-mailové 
schránce 7× . Čekal větší odezvu, doporuču-
je akci na Shromáždění členů připomenout, 
rozdat prázdné dotazníky .

 ▶ J . Šebestová: prezenční listina i další potřebné 
věci na  Festival a  Shromáždění členů je při-
pravena, dobrovolníci zajištěni, i dotazníky .

Zapsala: J. Šebestová

9. 11. 2019 Centrum AP Na Skalce, Praha
1. Aktuality za období říjen 2019 

 ▶ M . Stránská přivítala hosta, členku AP 
JUDr .  A . Vobořilovou, která bude s  AP spo-
lupracovat při uzavírání smluv o spolupráci .

 ▶ V průběhu října připraveny žádosti na dotace  
2020: ÚV – 213 490 Kč, požadavek 148 900 Kč, 
MK – 81 800 Kč, požadavek 36 600 Kč, MZ – 
1 066 200 Kč, požadavek 349 800 Kč . Do kon-
ce letošního roku by na stránkách minister-
stev měly být zveřejněny výsledky . 

 ▶ 7 . 11 . proběhla avizovaná kontrola dotace 2018 
odborem právním a kontrolním Úřadu vlády, 
za  AP se účastnili předsedkyně, tajemnice-

-účetní, předseda kontrolní a revizní komise . 
2. Hodnocení projektů 2019

 ▶ V  letošním roce se uskutečnilo pět rekon-
dičních pobytů, tím splnila AP především 
servisní funkci . Bylo by však vhodné lépe 
rozdělit posloupnost jarních konání, aby se 
rekondice nepřekrývaly, musí se domluvit 
organizátoři . 

 ▶ Zpravodaj 1-2 byl obohacen dotazníkovou 
přílohou, stále přicházejí vyplněné formu-
láře, čas je do konce roku . Zpravodaj 3-4 se 
právě připravuje . 

 ▶ Festivalové setkání obrnářů s obrnáři v Jan-
ských Lázních doplatilo na přesunutí termí-
nu v září, dostavil se menší počet pravidel-
ných účastníků . Členové by měli věnovat 
více pozornosti zprávám ve Zpravodaji!

 ▶ EPU: plánované shromáždění v  Londýně 
bylo Angličany zrušeno, náhradní termín 
v německém Lobbachu se nepodařil obsadit . 

 ▶ Pravidelné jarní setkání se slovenskou AP 
v Piešťanech se neuskutečnilo z důvodu pro-
bíhající rekondice . Předcházelo mu setkání 
slovenské AP a české AP 4 . 4 . v Bratislavě . 

 ▶ Účast na  práci v  Pacientských organizacích; 
komise sociálnězdravotního pomezí se sešla 
pouze 1× za rok, zatím není pro AP zatěžující . 

 ▶ Všechny akce se uskutečnily s  dotační po-
mocí Úřadu vlády, Ministerstva zdravotnic-
tví, Ministerstva kultury, Nadací J&T, i  díky 
sponzorským finančním darům členů AP . 

 ▶ Poděkování J . Zimové, aktivně udržuje kon-
takty s Ombudsmanem pro zdraví . 

 ▶ E . Chadima: letošní rekondice byly ukončeny 
pobytem v Klimkovicích, kde nebyl tzv . balíček 
procedur, ale účastníci si mohli při pohovoru 
s lékařem vybrat . Protože se tato možnost se-
tkala s úspěchem, v příštím roce ji zopakujeme . 

3. Informace k akci „Sborník z konference“
 ▶ M . Stránská: Sborník z  konference je ohro-

žen nedodáním autorských textů od 4 před-
nášejících: operativně rozhodnuto vydat 
Sborník I . s existujícími texty, Sborník II . vy-
jde v  roce 2020 s  texty z  konference v  loň-
ském roce a texty, zaměřenými na 60 . výročí 
eradikace polio v ČSSR . 

4. Projekty roku 2020
 ▶ Výbor schválil plán činnosti na rok 2020 .
 ▶ V  roce 2020 se uskuteční pět rekondičních 

pobytů, termíny i další podrobnosti budou 
zveřejněny ve Zpravodaji 3-4/2019 .

 ▶ Proběhnou volby do výboru Asociace polio, 
členové současného výboru budou aktivně 
vyhledávat za sebe mladší kolegy . Zároveň 
se ve Zpravodaji uveřejní výzva pro zájemce 
o práci ve výboru AP .

 ▶ Všechny akce tohoto roku budou s  akcen-
tem a  připomínkou 60 . výročí eradikace 
polio a 30 . výročí založení Asociace polio – 
výstava historických snímků, texty ve Zpra-
vodaji, slavnostní Festival .

 ▶ Ve spolupráci se SLL Janské Lázně bude vy-
vrcholením oslav dvoudenní multioborová 
konference Cerebrocon 21 .  –  22 .  10 .  2020 
věnovaná polio a PPS .

5. Náměty, stížnosti, připomínky členů  
výboru

 ▶ M . Stránská s J . Zimovou se zúčastnily výzku-
mu stavu chrupavek u obrnářů na Klinice re-
habilitačního lékařství VFN v Praze (celkem 
bylo osloveno 30 obrnářů) – po  ukončení 
výzkumu je v  plánu poskytování rehabili-
tace obrnářům ve dvou skupinách – méně 
a více postižení . 
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 ▶ J . Zimová aktivně spolupracuje s  Ombuds-
manem pro zdraví, členem této organizace 
se může stát i AP . Nejdříve je však třeba zjis-
tit, jaké povinnosti by z tohoto členství pro 
nás vyplývaly .

 ▶ Do Zpravodaje dát ještě upozornění na Dotaz-
ník, který byl zveřejněn ve Zpravodaji 1-2/19 .

 ▶ E . Přibylová: Oficiální důkazy o eradikaci po-
lio nedohledány, pouze text – od r . 1960 se 
nevyskytla epidemie .
Dá podnět na  aktualizaci lázeňských zaří-
zení (v Indikačním seznamu), která přijímají 
pacienty s polio . Některá místa polio odmí-
tají a ani nejsou pro obrnáře vhodná .

 ▶ V Ostravě se stále plave, 17 . 12 . se bude ko-
nat tradiční vánoční setkání .

 ▶ M . Mruzková pracuje na  přípravách Zpra-
vodaje 3-4/2019, bude zveřejněn i  záznam 
z jednání EPU . Je i hodně příspěvků od čle-
nů, čerpá z  různých zdrojů (Mosty, Můžeš), 
zde je však potřeba schválení od vydavate-
le . Zpravodaj bude obsahovat plán činnosti 
na r . 2020, složení VAP, i další aktivity, na kte-

ré členové výboru upozornili .
Kromě zmíněných výročí uplyne také 10 let 
od  instalace polioviru před Lázeňským do-
mem v Janských Lázních . Upozornila na zá-
pis ze schůze výboru AP z  r . 2010, kde se 
uvádělo, že byl darován lázním – dohledat . 

 ▶ V . Tobiáš se vrátil k problému zjištěnému kon-
trolou na  ÚV – podvojné účetnictví . Firma, 
kde pracuje, nabídla pomoc s přechodem ze 
zjednodušeného účetnictví na podvojné . 

 ▶ B . Svoboda: Údržba kulturně-společenské-
ho centra průběžná .

 ▶ L . Bradová je nespokojena s  překrýváním 
termínů rekondicí, které se kumulují . 

 ▶ J . Šebestová: Nezasílat Zpravodaj na adresy 
zemřelých, vracejí se . 
Vzhledem k tomu, že AP bude povinna vést 
podvojné účetnictví, v dalším volebním ob-
dobí na tuto funkci účetní, která je v součas-
né době spojena i s výkonem tajemnice, re-
zignuje . V případě oddělení účetnictví další 
práci ve výboru AP neodmítá . 

Zapsala: J. Šebestová

Shromáždění členů Asociace polio 
22. 9. 2019 Malý sál Janského Dvora, Janské Lázně 
1. Zahájení, přivítání hostů, dotazy

Předsedkyně AP PhDr .  Marcela Stránská 
zahájila shromáždění členů AP přivítáním 
MUDr . I . Uiberlayové, primářky léčebny dospě-
lých a OLÚ Janský Dvůr a starosty Města Janské 
Lázně Ing . J . Hradeckého .

MUDr.  Uiberlayová poděkovala za  naše ná-
vraty do  lázní navzdory problémům, s  kterými 
se potýkají: Práce na  parovodu ztížily přístup 
na Evropu, budou pokračovat i v příštím roce . Při-
pomenula podávání návrhů na lázeňskou léčbu 
včas . V přijímací kanceláři je nový kolektiv, nemě-
lo by se opakovat ojedinělé vracení návrhů . Byla 
omezena nabídka ve stravování, chybí odpovída-
jící personál . Paní primářka informovala také o za-
sedání zdravotního výboru Senátu, kde předsed-
kyně PhDr . M . Stránská představila Asociaci polio . 
Dalšími účastníky byl také starosta Ing . Hradecký 
a  předseda Společnosti CMT Mgr .  M . Šimůnek . 
Na rok 2020 SLL chystají vzdělávací akce na téma 
PPS, prostor získají i členové AP .

Starosta Ing. Hradecký poděkoval za pozvání, 
shromážděné členy seznámil s  opravou paro-
vodu a opravou silnice do Svobody nad Úpou . 

Provoz a přístup do budov v rámci druhé etapy 
týkající se úseku od  kolonády k  centrálnímu 
parkovišti bude na jaře jištěn lávkami . V reakci 
na  článek „Skomírající lázně“ (Lidové noviny) 
shrnul práci města pro rozvoj Janských Lázní: 
město s  počtem 700 obyvatel dostává stejné 
dotace jako kterákoliv vesnice, bez ohledu 
na lázeňský a sportovní provoz . 
Členské dotazy:

 ▶ Má město nějaký příjem z  lyžování? J . Hra-
decký – výnos z lyžařské sezony jde do roz-
počtu s přepočtem na 700 obyvatel . Příjem 
je z  lůžkové kapacity a  ze vzdušného (do-
chází k nepřihlášení ubytovaných) .

 ▶ Jak je to s veřejnými záchodky? J . Hradecký 
– byla vypsána soutěž, v r . 2016 vybrán vítěz-
ný návrh, město žádá o dotaci včetně nové 
autobusové zastávky . 

 ▶ Nedostatek kultury . I . Uiberlayová – pořáda-
jí se akce v kolonádě, koncerty, zahájení lá-
zeňské sezony, Kulinářský den, Dny vína atd . 
Akce jsou omezeny počtem zaměstnanců, 
pro restaurace a  penziony nejsou taneční 
večery zajímavé .
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M. Stránská závěrem poděkovala a vyzdvih-
la paní Korytářovou, která je svorníkem všech 
akcí lázní a  AP . Velmi pomáhá asociaci při po-
řádání akcí, např . Festival, shromáždění, propa-
gaci AP při lázeňské sezóně . SLL nám vycházejí 
vstříc poskytováním bazénu pro rekondiční 
pobyty, pronájmem kolonády, možností léčby .
2. Zpráva o činnosti za období říjen 2018 
až září 2019 

Po  přestávce zahájila předsedkyně shro-
máždění členů přehledem o  činnosti v  roce 
2018 a 2019 . 
Rok 2018: 

 ▶ 2 vydání dvojčísla bulletinu Zpravodaj . Je spoj-
nicí mezi obrnáři a základní prostředek komu-
nikace, několik let řídí šéfredaktorka M . Mruz-
ková s dobrovolnicemi (á 750 ks + příloha) . 

 ▶ 4 rekondice, dotace ve  výši 100% požado-
vané částky . Připravené vedoucím rekondicí  
E . Chadimou . 

 ▶ Zahájení lázeňské sezóny v  JL s  propagač-
ním stánkem AP .

 ▶ Jubilejní 20 . Festival, se zásadní materiálo-
vou a  finanční pomocí SLL po  nepřidělení 
dotace ministerstvem kultury, s  vydáním 
brožurky a letáku, s výstavami historických 
fotografií a paličkované krajky B . Šalomono-
vé . Tomuto projektu se věnuje již několik let 
M . Mruzková a dobrovolníci .

 ▶ Konference o polio a PPS, 24 . 10 . 2018, v den 
boje proti obrně pod taktovkou H . Opra-
vilové – zastřešená spoluprací se Státním 
zdravotním ústavem a  K . Fabiánovou (pří-
spěvky E . Bébrová, M . Havlová, M . Mruzková, 
V . Vondrejs, I . Uiberlayová, ad ., ale i prof . O . 
Švestková, přednostka Rehabilitační kliniky 
a  odborná garantka dotací, která bohužel 
začátkem prosince náhle zemřela) . 

Dotace a další příjmy:
Ministerstvo zdravotnictví 386 800 Kč (331 800 Kč 
rekondiční pobyty, 55 000Kč Zpravodaj) .
Úřad vlády 73  890 Kč administrativa a  akce . 
Město Janské Lázně 2 000 Kč .
Sponzorské dary: členové AP darovali 14 594 Kč, 
členské příspěvky 96 911Kč . Všem děkujeme .
Rok 2019: 
Začal spoluprací s  Rehabilitační klinikou 
a  přednostkou MUDr .  Y . Angerovou, v  součas-
nosti s výzkumem chrupavek kolena a kotníku 
u polio a PPS . H . Opravilová připravila dotazník 

Kvalita života obrnářů, elektronicky M . Mruz-
ková (také zveřejněn na webových stránkách) . 
Výsledky budou oporou předsedkyně při jed-
náních na ústředních úřadech, kde slyší na čís-
la . 1-2 číslo bulletin Zpravodaj AP vyšel na jaře 
(800 ks, příloha Dotazník) . Žádost na 2 vydání 
dvojčísla Zpravodaje jsme přesunuli prozře-
telně na  Úřad vlády . 5 rekondicí – maximum 
k  přípravě, tj . 130 zúčastněných osob, 1  200 
pobytových dnů . Díky vyjádření prezidenta 
M . Zemana, že „neziskové organizace jsou pija-
vice“ zastavila ministerstva dotační činnost pro 
letošní rok . Rozjezd MZ až v prosinci s možnos-
tí žádat pouze na 2 . pololetí roku 2019 způsobil 
velké problémy . Jednáno v rámci ministerstev, 
pacientských organizací a  díky intervencím 
byly dotace přiděleny koncem srpna 2019 . Fes-
tival Obrnáři obrnářům a  o  obrnářích právě 
začíná . Probíhá také zpracování žádostí pro 
dotace na rok 2020 . 

Asociaci polio chybí stálý sponzor, jeho hle-
dání výbor počátkem 21 . století „zaspal“ . Díky 
člence AP se podařilo získat od Nadace J&T do-
taci 100 000 Kč . 

Pokračuje spolupráce se slovenskou Aso-
ciácí polio výměnou zkušeností, pomocí při 
tvorbě webových stránek, i v  rámci European 
Polio Union . Na  členství ve  shromáždění EPU 
dostáváme dotační příspěvek od Úřadu vlády . 
Důležité jsou kontakty – zastoupení našich čle-
nů v pacientské radě, se studenty (M . Stránská), 
s Ombudsmanem pro zdraví (J . Zimová) . 
3. Plány na rok 2020

V roce 2020 si připomeneme 30 . výročí zalo-
žení Asociace polio a také 60 . výročí eradikace 
obrny v  Československu . Na  tyto akce budou 
reagovat všechny projekty – Zpravodaj s  bro-
žurou, Festival se zahraničními hosty, výstava 
o  historii polio, účast na  konferenci Rehabili-
tační kliniky, 5 rekondicí, kde si budou připra-
vovat příspěvky členové na  multioborovou 
dvoudenní konferenci Cerebrocon, chystanou 
SLL Janské Lázně na  téma polio a  PPS . Bude 
oslovena ČT (př . pořad v  Sama doma, kulatý 
stůl) s  programem očkování, nepřipravenost 
na epidemii . 
Dotace a další příjmy:

Podány žádosti: Ministerstvo zdravotnictví 
300 000 Kč; Ministerstvo kultury 33 000 Kč; Úřad 
vlády 142 752 Kč, z toho Zpravodaj 51 800 Kč . 
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V  závěru svého projevu poděkovala před-
sedkyně výboru, podporovatelům, sponzorům 
z řad členské základny .
Výroční zpráva a účetní uzávěrka za rok 2018

Výroční zpráva 2018 byla zveřejněna na webo-
vých stránkách AP k 30 . 6 . 2019 . Shromáždění čle-
nů ji po interpretaci předsedkyně bere na vědomí . 

Shromáždění členů ukončil místopředse-
da E . Chadima . Připomenul, že veškeré shora 
uvedené aktivity jsou uskutečňovány díky 
práci předsedkyně a vyjádřil velké poděkování .  
Popřál všem přítomným pěkné zážitky během 
21 . Festivalu .

Zapsala: J. Šebestová

Platba členských příspěvků na rok 2020
Dle Stanov AP je povinností každého člena 

řádně platit členské příspěvky . Výše členského 
příspěvku na rok činí 150 Kč . Kdo ještě nezaplatil 
letošní členský příspěvek, ať tak učiní nejpozději 
do konce roku 2019 . Platba členského příspěv-
ku musí být realizovaná v tom roce, na který platí . 

Členský příspěvek na rok 2020 začněte platit 
až od 1. ledna 2020 . Zaplatit můžete převodem 
na účet v bance nebo přiloženou složenkou . 

Nezapomeňte do  variabilního symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio . Číslo 
účtu: 80413349/0800 . 

Manželé, členové AP, použijí k  úhradě jed-
nu složenku: do variabilního symbolu uvedou 
členské číslo jednoho z manželů a do specific-
kého symbolu členské číslo druhého z manželů . 

Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obálce, ve které máte Zpravodaj . Pokud už 
obálku nemáte, můžete si členské číslo zjistit 
u  tajemnice na  telefonním čísle 728  119  174 
nebo e-mailem: asociacepolio@seznam .cz .
Upozornění tajemnice 

 ▶ Aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu 
členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a specifický symbol na složence tak, jak je 
uvedeno výše . 

 ▶ Kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřazen 
z evidence na zasílání informací a Zpravodaje AP . 

 ▶ Nezbytně hlaste veškeré změny bydliště 
anebo doručovacích adres a taktéž úmrtí .

 ▶ Již řadu let se členský příspěvek nezvyšuje, 
ale kdo chce, může přispět vyšší částkou .

Opět apelujeme na všechny členy Asociace polio, aby řádně platili členské příspěvky.
Uvítáme i vyšší částku než 150 Kč jako dobrovolný příspěvek na akce Asociace polio.

Plán činnosti na rok 2020
Datum Hod. Co a kde Realizace

22 . 2 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1  
s vystoupením div . souboru Verva PhDr . M . Stránská

21 . 3 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr . M . Stránská

duben Konference KRL Praha na počest  
prof. MUDr. J. Pfeiffera, DrSc – účast PhDr . M . Stránská 

25 . 4 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr . M . Stránská 

3 .–9 . 5 . Rekondiční pobyt – Františkovy Lázně J . Pániková 

květen
Redakce časopisu Zpravodaj AP 
(M . Dobrovolná, Ing . B . Doležalová, 
Milena Matysová, PhDr . L . Zušťáková

Mgr . M . Mruzková

16 .–30 . 5 . Rekondiční pobyt – Sola Fide I . Janské Lázně E . Chadima

23 . 5 . 10 .00 Veřejná schůze výbor Asociace polio – 
Sola Fide Janské Lázně PhDr . M . Stránská 
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18 .–24 . 5 . Rekondiční pobyt – Sezimovo Ústí L . Bradová

6 . 6 .
Účast na Zahájení lázeňské sezony 
Janské Lázně s Výstavou k 60. výročí 
eradikace polio v Československu 

PhDr . M . Stránská
E . Chadima

20 . 6 . Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr . M . Stránská

červen Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2020 Mgr . M . Mruzková

25 . 6 . Setkání obrnářů – Ostrava MUDr . E . Přibylová

srpen/říjen Dotace 2021 PhDr . M . Stránská

5 .–13 . 9 . Rekondiční pobyt – Sola Fide II . Janské Lázně E . Chadima

11 . 9 . 10 .00 Výbor Asociace polio, příprava shromáždění 
členů – Sola Fide Janské Lázně PhDr . M . Stránská

11 .–13 . 9 . Kulturně společenský festival „Obrnáři 
obrnářům a o obrnářích“ 2020 Janské Lázně

PhDr . M . Stránská
Mgr . M . Mruzková

12 . 9 . 10 .00 Shromáždění členů AP – Malý 
sál Janského Dvora PhDr . M . Stránská

25 . 9 .  
až 9 . 10 . 

Rekondiční pobyt (dva týdenní turnusy) – 
Sanatoria Klimkovice E . Chadima

21 .–22 . 10 .
Účast na konferenci SLL Janské Lázně  
Cerebrocon „60 . výročí eradikace polio  
v Československu“

PhDr . M . Stránská
Doc . MUDr . M . Havlová, CSc .
MUDr . H . Opravilová

listopad
Redakce časopisu Zpravodaj AP 
(M . Dobrovolná, Ing . B . Doležalová, 
Milena Matysová, PhDr . L . Zušťáková)

Mgr . M . Mruzková

7 . 11 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr . M . Stránská

prosinec Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2020 Mgr . M . Mruzková

5 . 12 . 

10 .00 

11 .30

Veřejná schůze výboru a členů Asociace 
polio – Centrum AP, Na Skalce 1
slavnostní předvánoční setkání členů AP 
s kulturním programem a ukázkou prací členů AP

PhDr . M . Stránská

10 . 12 . Setkání obrnářů – Ostrava MUDr . E . Přibylová

středy 18 .20
Rehabilitační plavání Ostrava – 
Městská nemocnice Fifejdy
Pokračuje i bez dotace . Na místě se platí 50 Kč .

MUDr . E . Přibylová

průběžně Přednášky o polio, PPS a životě obrnářů Členové výboru

průběžně Výtvarné akce, návštěvy kulturních akcí Výbor

průběžně
Zkoušky divadelního souboru Verva – 
Centrum AP, Na Skalce 1 (dle potřeby a v rámci 
akce „Obrnáři obrnářům a o obrnářích“ 2020)

PhDr . L . Zušťáková

průběžně
Výstavy fotografií a obrazů členů AP 
v kulturním Centru AP, Na Skalce 1 a v rámci 
akce „Obrnáři obrnářům a o obrnářích“ 2020

V . Vondrejs
B . Svoboda
Z . Jandusová
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Složení orgánů Asociace polio
Výbor a Revizní komise Asociace polio bude v roku 2020 pracovat v tomto složení:

Výbor

předsedkyně, projekty PhDr . Marcela Stránská Praha 6 tel .: 602 873 420 

1 . místopředseda, organizace 
rekondičních pobytů Emil Chadima Poděbrady tel .: 325 613 573

místopředsedkyně, 
tajemnice, hospodářka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel .: 728 119 174

místopředsedkyně Jana Zimová Praha 6 tel .: 220 920 328 

organizace rekondičních 
pobytů Ludvika Bradová Louny tel .: 474 552 498 

členka Ing . Božena Doležalová Praha 4 tel .: 222 969 051 

členka Věra Hesounová Praha 11 tel .: 737 444 239 

zdravotní problematika MUDr . Marta 
Langmeierová, CSc . Praha 5 tel .: 222 957 614 

Zpravodaj AP, organizace akcí,  
editor webstránek AP Mgr . Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel .: 739 523 510

členka Věra Novotná Praha 4 tel .: 272 763 563

mezinárodní kontakty

zdravotní problematika MUDr . Hana Opravilová Praha 5 tel .: 233 321 388 

zdrav . problematika, 
kontakt se SM regionem MUDr . Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel .: 596 747 792 

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel .: 737 536 135

knihovna, kultura, 
redakční rada PhDr . Libuše Zušťáková Praha 10 tel .: 737 658 093

Kontrolní a revizní komise

předseda, administrátor 
webstránek AP Václav Tobiáš Kladno tel .: 777 691 691 

člen Milan Plašil Praha 11 tel .: 272 937 280

členka Jana Zeminová Praha 9 tel .: 607 291 821

Sekretariát Asociace polio 
Jaroslava Šebestová, 
místopředsedkyně, tajemnice, hospodářka/účetnictví, 
Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, 
mobil: 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam .cz 
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., Praha 4, 
Číslo účtu: 80413349/0800,  
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656, 
Internet: www.polio.cz
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Rekondice pro rok 2020
Pro rok 2020 je plánovaných pět rekondič-

ních pobytů . Pozorně si přečtěte nabídku, vy-
berte pobyt, kterého se chcete zúčastnit a dle 
pokynů zašlete předběžnou přihlášku .
V předběžné přihlášce uveďte

 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 

do bazénu, doprovod (jméno a rodinný vztah),
 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni .

Upozorňujeme
 ▶ doprovod – nečlen Asociace polio nemá ná-

rok na příspěvek na rekondici,
 ▶ samostatné ubytování na  pokoji lze poskyt-

nout jenom s úhradou nákladů s tím spojených,
 ▶ dodržujte termíny předběžných přihlášek 

uvedených u jednotlivých rekondicí . 

Předběžně přihlášeným pošleme Závaznou při-
hlášku, složenku na  zaplacení účastnického po-
platku a podrobné informace o rekondici . Je nut-
né mít zaplacené členské příspěvky i na rok 2020 .
Ceny všech rekondicí jsou uváděny bez do-
tací. Ty se budou rozdělovat až po obdržení 
dotace z Ministerstva zdravotnictví ČR.

1. Františkovy Lázně – vedením pověřena Jitka Páníková 

Termín 3 . až 9 . května 2020 (6 dnů)

Místo Hotel Praha (bezbariérový)

Doprava 
autem: parkování u hotelu (100 Kč/den), vlakem: Pendolino Ostrava – 
Františkovy Lázně, autobusem: Student Agency přes Cheb – oboje 
nádraží 5 minut od hotelu 

Ubytování dvoulůžkové a jednolůžkové pokoje se sociálním zařízením, k dispozici 
jsou 4 pokoje pro vozíčkáře, TV, WiFi, některé pokoje s balkonem

Stravování polopenze, snídaňový bufet, večeře výběrem z 3 chodů

Rehabilitace 6× lázeňská procedura, volný vstup do bazénu s vířivkami 
a saunou, župan k zapůjčení zdarma, minerální pramen v hotelu

Cena cca 7 600 Kč na osobu ve dvoulůžkovém pokoji, 
8 740 Kč v jednolůžkovém pokoji

Předběžné přihlášky zašlete do 15. února 2020 písemně – Jitka Páníková, Kolmá 7,  
312 18 Plzeň, e-mailem: jitkapanik@sezam .cz, mobil: 728 990 950 . 

2. Janské Lázně I. – vedením pověřen Emil Chadima 

Termín 16 . až 30 . května 2020 (14 dnů, možnost i jednotýdenní účasti)

Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře
Samostatné ubytování na 2lůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jenom s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu . Netýká se 3 . patra .

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – 4× masáž a denně skupinová cvičení . Denně plavání  
dle možností v bezbariérovém bazénu SLL NOVBA

Cena za 14 dnů cca 10 800 Kč, za 7 dnů 5 400 Kč

Předběžné přihlášky
zašlete do konce února 2020 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima .e@seznam .cz 
tel .: 325 613 573, mobil: 737 123 599
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3. Sezimovo Ústí – vedením pověřena Ludvika Bradová
Termín 18 . až 24 . května 2020 (6 dnů)
Místo Hotel MAS (bezbariérový s výtahem)

Doprava po vlastní ose, vlakem nebo autobusem do Tábora, z nádraží jede 
městský autobus až před hotel, stanice KOVOSVIT

Ubytování dvoulůžkové pokoje s plným příslušenstvím a televizí, internet . 
Příplatek za jednolůžkový pokoj 200 Kč/noc

Stravování plná penze formou bufetu – výborná kuchyně

Rehabilitace 

1× relaxační masáž se zábalem, 2× cvičení v bazénu, 5× ranní 
rehabilitační cvičení, 1× magnetoterapie, 1× parafinový zábal rukou, 
v odpoledních hodinách volný vstup do bazénu (schůdky), beseda 
se zdravotní tematikou 

Cena cca 6 200 Kč 

Cena zahrnuje parkování před hotelem zdarma, 2× taneční večer s hudbou, 1× bowling, 
1× společenská hra bingo, půldenní výlet do Tábora, služby delegáta

Předběžné přihlášky
zašlete do 20. února 2020 písemně – Ludvika Bradová,  
Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, e-mailem: lubradova@seznam .cz
tel .: 474 552 498, mobil: 723 138 611 

4. Janské Lázně II. – vedením pověřen Emil Chadima
Termín 5 . až 13 . září 2020 (8 dnů)
Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)
Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře
Samostatné ubytování na 2lůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jenom s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu . Netýká se 3 . patra .

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – 2× masáž a denně skupinová cvičení . Denně plavání  
dle možností v bezbariérovém bazénu SLL NOVBA 

Cena cca 6 160 Kč

Předběžné přihlášky 
zašlete do konce května 2020 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima .e@seznam .cz 
tel .: 325 613 573, mobil: 737 123 599

5. Sanatoria Klimkovice – vedením pověřen Emil Chadima
Termín 25 . září až 9 . října 2020 (dva týdenní pobyty)
Místo Sanatoria Klimkovice (bezbariérové)

Doprava po vlastní ose . Vlakem do Ostrava-Svinov, přestup na autobus č . 64,  
který má u Sanatoria konečnou

Ubytování dvoulůžkové a jednolůžkové pokoje . V přihlášce uveďte, o který druh  
pokoje máte zájem a s kým chcete být ubytování.

Stravování plná penze

Rehabilitace jedná se o „Pobytový balíček“, kdy u vstupního pohovoru navrhuje 
procedury lékař spolu s klientem dle jeho aktuálního zdravotního stavu

Cena cca 9 400 Kč za dvoulůžkový pokoj (nutné uhradit v březnu)

Předběžné přihlášky 
zašlete do konce února 2020 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima .e@seznam .cz 
tel .: 325 613 573, mobil: 737 123 599
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Festival tak trochu jinak
21. až 23. září 2019 Janské Lázně 

V  plánu činnosti na  tento rok jsme uváděli 
termín letošního Festivalu tradičně v  termí-
nu kolem svatého Václava, tj . na  27 .–29 . září . 
Na květnovém pobytu v Janských Lázních jsem 
chtěla podrobně domluvit náš program . A  tu 
jsem narazila na  problém, že Kulinářský den 
SLL je v sobotu 28 . září, náš hlavní program je 
také v  tuto sobotu a  lázně nedokážou zajistit 
hladký průběh obou akcí . Nu tak jsme operativ-
ně domluvili, že Festival, který připravujeme již 
popáté v době konání podzimní janskolázeňské 
rekondice, bude na jejím začátku a ne na konci . 
Takže termín byl netradičně od soboty do pon-
dělka, ne jak jsme byli zvyklí od pátku do neděle .

Měli jsme obavy, jestli to nesníží účast na Fes-
tivalu . Proto jsme informaci o  změně termínu 
dali ihned na náš web a v následném Zpravodaji 
č . 1-2 2019 byla informace viditelně umístěná 
na první straně . Víme, že mnozí účastníci festiva-
lů si zajišťují ubytování rok dopředu a je otázkou, 
jestli se jim podaří termín přehodit . Ale jistila nás 
silná účast na druhé rekondici v Sola Fide a sa-
mozřejmě předpoklad, že v  lázních bude taky 
početná skupina obrnářů . 

Pro nás organizátory to taky byla změna v za-
běhnutém postupu zajištění Festivalu . Proto 
jsme přijeli už ve čtvrtek . Hlavní úkol byl připravit 
Výstavu archivních fotografií a  výstavu obrazů 
Věry Vogeltanzové . Obě výstavy byly přístupné 
po  celou dobu rekondice, dokonce Výstava ar-
chivních fotografií byla v kolonádě až do konce 
října . V sobotu jsme netrpělivě očekávali, kdo při-
jede . Musím říct, že nakonec přijelo zdravé jádro 
festivalových obrnářů a radost ze setkání byla až 
dojemná . Jak stárneme, tak jsme citlivější a spo-
lečná setkání si více užíváme . Tak tomu bylo hned 
první večer v  kolonádě s  produkcí Přátel polio . 

Letos byli v početnějším zastoupení a o to byla 
větší zábava . Mnozí z nás si o přestávkách nesta-
čili rychle referovat, jak se celý rok měli, kde byli, 
co dělali . A už se zase hrálo a zpívalo! 

Nedělní den byl nabitý programem . Začínali 
jsme v Malém sále Janského dvora, kde jsme se 
sešli na  zahájení Festivalu a  Shromáždění všech 
členů AP . Už ve vestibulu nás vítala trojka osvěd-
čených mužů v  presentaci – šarmantní Bohou- 
šek, Vláďa a Zdeněk . Uvnitř jsme s radostí přivítali 
hosty – paní primářku MUDr . Uiberlayovou za láz-
ně a starostu Města Janské Lázně Ing . Hradecké-
ho . Oba se našich setkání zúčastnili už vícekrát . 
A proto i jejich projev k nám byl přátelský a vstříc-
ný . Oba konstatovali, že jsou rádi, že se k nim vra-
címe a  jsme věrnými pacienty . Vzájemná komu-
nikace přispívá k zlepšování podmínek v lázních 
i samotném městě . Poděkovali nám za trpělivost, 
při komplikacích vzniklých se stavbou parovo-
du a  silnice, letos v  úseku od  vjezdu do  města 
od Svobody až po cukrárnu . V příštím roce bude 
pokračovat v  úseku od  cukrárny až po  lanovku . 
Bude to o to složitější, že bude zapotřebí propojit 
Lázeňský dům a Janský Dvůr s centrální jídelnou . 
Ale po ukončení bude město mít konečně nové 
silnice a chodníky . A to my rádi uvítáme .

V  rámci Shromáždění členů AP se hlavního 
slova ujala předsedkyně spolku PhDr .  Marcela 
Stránská . Na úvod konstatovala, že je vidět slab-
ší účast, protože nejsou obsazena všechna místa . 
Možná někteří z účastníků využili pěkného po-
časí a vyjeli si na výlet . Ve svém vystoupení zre-
kapitulovala uskutečněné akce za minulé obdo-
bí a vyslovila poděkování všem organizátorům . 
Nastínila plánované akce a  hlavně významné 
výročí příštího roku . Podstatnou část věnovala 
i referenci získávání dotací od Úřadu vlády, MZ, 
MK a též novému sponzorovi Nadací J&T .
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Odpoledne jsme pokračovali v Relaxu na Dol-
ní promenádě . Atmosféra byla výtečná díky slu-
nečnému a  poměrně teplému počasí . Poseděli 
jsme s přáteli, dali si dobré občerstvení a do toho 
nám hráli Přátelé polio . Hned nám bylo tepleji 
a veseleji . Zavítala mezi nás i nevidomá Zlatka Šti-
karová, kterou velmi dobře známe jako perfektní 
lázeňskou masérku a  dlouholetou obyvatelku 
Janských Lázní . Popovídali jsme si s ní a zavzpo-
mínali na krásné mládí v lázních . 

Završením nedělního programu byl spole-
čenský večer v kolonádě . Říkali jsme si, že i zde 
uvidíme, kolik účastníků přijelo na festival . Ano, 
bylo vidět část volných míst, ale je pravda i to, že 
kolonáda se už nezaplňuje poslední dva až tři 
roky . Ubývá nás a ubývá nám i sil přijet na festi-
val . Ale ti, kteří přijeli, se bavili za poslechu našich 
věrných z  Vosa Bandu Mirka a  Veroniky Vosáh-
lových . Tradiční tombola, netrpělivé očekávání 
výhry a  na  konec radost z  cen – to je již něko-
likaletá tradice . Po tombole část publika odešla 

do hajan a ostatní to roztočili na tanečním par-
ketu . Veronika sestoupila z pódia a za zpěvu si 
s námi zaskotačila . Byla to příjemná a uvolněná 
zábava . Ke konci jsme se už museli brzdit, aby-
chom nepřetáhli nám vyhrazený čas . 

V pondělí se ti, co přijeli na festival, pomalu 
loučili, ale my, rekondičáci jsme jim spokojeně 
mávali a byli jsme blažení, že máme před sebou 
ještě několik dní strávených v Janských Lázních . 
Předposlední den našeho pobytu jsme měli 
možnost v pohodě si užít Kulinářský den . Paní 
Korytářová, kulturní referentka lázní, opět při-
pravila zajímavý a  bohatý program . Hromada 
stánků s  lákavými dobrotami, hudební produk-
ce na pódiu a samozřejmě nabídka zajímavých 
rukodělných výrobků . Po  celém náměstí před 
kolonádou jsme se zastavovali k  vášnivým dis-
kusím, vzpomínkám a  na  závěr se mnozí po-
častovali nějakým přípitkem s přáním – do roka 
a do dne ať se opět sejdeme, anebo i dříve! 

Mária Mruzková

Krásné obrazy Věrky Vogeltanzové 
Věrku všichni známe jako dlouholetou člen-

ku pacientských kapel . Já jí pamatuji od začát-
ku devadesátých let, když jsem byla na rekon-
dici . Tehdy hrála na kytaru na terase Janského 
Dvora společně s Věrkou Teichmanovou . Věrka 
měla ještě dlouhé vlasy a  připomínala mi tak 
trochu nádhernou, zajímavou Indiánku . Pak 
jsem se s  ní setkala začátkem tohoto století 
opět v  Janských Lázních, tentokrát na  léčení . 
Pro mne to byl první pobyt po  více než osm-
nácti letech a  nestačila jsem se divit . Dostala 
jsem se do  party nadšených hudebníků, kteří 
nás – pacienty, bavili svojí hrou na  různé ná-
stroje . Seskupení vedl basista Vašek Filip a Věr-
ka byla důležitou součástí kapely Polio Melody 
Band . Hrála na  kytaru, ale postupně se jejím 

hlavním nástrojem staly housle . Její houslová 
sóla byla vždy patřičně oceněná potleskem . Je 
tomu tak i dnes, když kromě hraní při pobytu 
v  lázních, se pravidelně zúčastňuje našich Fes-
tivalů OOO . Její sólové výstupy jsou pořád pří-
jemným zpestřením každého hraní .

Ale dnes se podíváme na Věrku z jiné umě-
lecké oblasti . Začátkem roku mi telefonovala, 
jestli by na  Festivalu mohla vystavit svoje ob-
razy . Podivila jsem se, vůbec jsem nevěděla, že 
Věrka maluje . Samozřejmě s radostí jsem uvíta-
la její nabídku . Když jsem se jí potom ptala, kdy 
a jak začala malovat, odpověděla mi: Malovala 
jsem od mala, když jsem seděla v kočáru nebo 
na vozíku, nic jiného jsem nemohla dělat. A asi 
mi to bylo i  dáno, měla jsem docela šikovné 
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ručičky. Maminka s  babičkou mě učily všech-
ny možné ruční práce. Také jsem už od  mala 
hrála na  housle. V  malování mne podporoval 
i pan učitel na základní škole, později ten samý 
na  gymnáziu. Když jsem uvažovala, co mám 
dál studovat, rozhodovala jsem se mezi housle-
mi a malováním. Vyhrálo malování a přihlásila 
jsem se na VŠ uměleckoprůmyslovou, kde jsem 
však neuspěla. Později jsem si říkala, jestli bych 
jí vůbec zvládala fyzicky, protože byla hodně 
bariérová a  já chodila s  aparáty o  berlích. Tak 
jsem si malovala jen tak pro sebe, v  koloběhu 
života na  to nebylo moc času. Žila jsem s  bráš-
kou, který ale nečekaně před osmi lety zemřel 
a  já zůstala sama. Pomohli mi přátelé a  kama-

rádi. Jedna známá mě vybídla, abych začala 
opět malovat a absolvovaly jsme spolu několik 
kurzů. Účastnila jsem se i kurzů, které organizo-
val ještě můj pan učitel. I parťačky z hraní mne 
vybízely, ať maluji. Koupily mi dokonce krásný 
malířský kufřík. No a  to už byla výzva. Začala 
jsem jezdit po  Sušici, hledala zajímavá zákou-
tí. Při svých pohybových možnostech na  elek-
trickém vozíku jsem si vybraný námět vyfotila, 
a potom ho doma malovala. Moje první obrazy 
dostaly dvě kamarádky a byly nadšené. Mne to 
pobídlo k  dalšímu malování a  pozitivnímu na-
plnění života.

A tak jsme na Festivalu vystavili ve vitrínách 
kolonády 11 krásných akvarelů z její skoro rod-
né Sušice (bydlí tam od čtyř let), na ukázku pár 
obrázků vytvořených suchou jehlou, po  jed-
nom monotypu a linorytu, a 10 pastelů, které 
vytvořila u  příležitosti životního jubilea kyta-
risty Emila Nachlingera, taky dlouholetého pa- 
cientského baviče . Pastely vznikly na  humor-
nou, lehce erotickou písničku o  babičce a  dě-
dečkovi . Bylo to milé zpestření, vždyť náš obr-
nářský život není vždy jednoduchý, ale umíme 
se na něj podívat i z veselejší stránky .

Mária Mruzková
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Setkání u kulatého stolu 
Dne 20 . 2 . 2019 se uskutečnilo první setká-

ní Asociace polio u kulatého stolu s Kanceláří 
Ombudsmana pro zdraví, z .s . (se sídlem v Pra-
ze 1, Národní třída 9) . Cílem tohoto setkání 
bylo poznat se a identifikovat potřeby malých 
organizací a  spolků, sdružujících pacienty se 
vzácnými onemocněními . Hlavním tématem 
byly priority, které je potřeba nejvíce řešit 
z  pohledu spolků . Kancelář Ombudsmana na-
bízí své zkušenosti, pomoc, znalosti i odborní-
ky – právníky . Za  Asociaci polio se zúčastnila 
předsedkyně Asociace PhDr . M . Stránská a mis-
topředsedkyně J . Zimová, která Asociaci polio 
odprezentovala . 
K 11 . 6 . 2019 Asociace polio připravila tyto návrhy: 
1. Právní poradenství 

 ▶ Při vzniklých problémech spolků včetně práv-
ního poradenství pro jednotlivé členy spolku .

 ▶ Podpora členů, kteří potřebují informace při 
zhoršení zdravotního stavu u  lékaře a u so-
ciálních pracovníků .

 ▶ Podpora při jednání spolků na Ministerstvu 
zdravotnictví a u Oddělení pacientů .

2. Komunikace mezi lékařem a pacientem
 ▶ Zlepšit zájem lékařů o  problematiku dané-

ho postižení, postpoliosyndromu a  návrh 
na léčení vznikajících problémů .

 ▶ Konzultace s  lékaři a  zdravotními pracovní-
ky o tom, které léky pro danou chorobu jsou 
vhodné a  které nejsou vhodné s  ohledem 
na postižení .

 ▶ Potřeba připravit zákon o sociálních službách . 
 ▶ Chybí centra pro naši chorobu v celé ČR .
 ▶ Pomoc při zastřešování a prosazování naše-

ho programu .

3. Metodický pokyn obsahující charakteri- 
stiky nevyléčitelné choroby. 
4. Tlak na zrychlení vyřizování žádostí na po- 
sudkové lékařské službě už vzhledem k věku 
našich členů.
5. Potřeba pravidelné valorizace (ústavní  
procentní míry) příspěvku.

Druhé setkání u kulatého stolu se konalo dne 
12 . 9 . 2019 v  Kanceláři Ombudsmana . Ředitelka 
MgA . Kateřina Havelková přednesla, s čím může 
tato nezisková organizace pomoci nadacím, 
jednotlivým spolkům, jednotlivcům . Pracovníci 
Kanceláře mohou poradit při uplatnění práv pa-
cienta . Je zde možnost získat bezplatnou pomoc 
právního zástupce Kanceláře, jak pro spolek, tak 
pro jednotlivce, dále při vyvíjení tlaku na úroveň 
standardní péče o  pacienta . Kancelář Ombuds-
mana garantuje dostupnost kdekoliv v  ČR, pro-
pojení zdravotní a sociální péče, také může zastu-
povat při sporech s  pojišťovnou, nabízí pomoc 
při realizaci projektů a při pořádání konferencí .

Hlavním důvodem, proč vznikla Kancelář 
Ombudsmana pro zdraví, je setrvávající ab-
sence standardizace systému ve zdravotnictví, 
stížnosti těch pacientů, kteří se nemohou do-
volat účinné pomoci, nebo se cítí v ordinacích 
či nemocničních pokojích spíš přítěží . Ve všech 
problémech jak jednotlivců, tak spolků jsou 
ochotni poradit a pomoci . Aby mohla Kancelář 
zastupovat spolky na  státních úřadech, potře-
buje členskou základnu . Proto nabízí spolkům, 
aby se staly součástí jejich základny . Přihlášení 
do spolku Kanceláře Ombudsmana stanovy AP 
dovolují, samotné členství je bezplatné .

Jana Zimová

Mezinárodní aktivity
Výročné Valné zhromaždenie Európskej únie polio 6. 7. 2019,  
Lobbach, Nemecko
(Převzaté z Informátora AP v SR č. 2/2019)

Na  toto výročné Valné zhromaždenie EPU, 
ktoré sa konalo v  sobotu 6 . júla 2019 v  nemec-
kom mestečku Lobbach neďaleko od Heidelber-
gu, sme sa s Gizkou vydali v piatok ráno, 5 . júla, 
na  sviatok Cyrila a  Metoda, po  nám už známej 
trase, keďže v Lobbachu sme boli za  rovnakým 
účelom a  tiež autom aj v  júni 2017 . Necelých 
800 kilometrov po  trase Žehrianska 7, Petržal-
ka – Sankt Polten – Linz – Passau – Regensburg – 

– Schwabach – Lobbach sme aj s polhodinovou 
prestávkou na  oddych kdesi na  polceste absol-
vovali za necelých deväť hodín v pohode a bez 
problémov, jednak vďaka tomu, že rakúske a ne-
mecké diaľnice poskytujú komfortné podmienky 
na jazdu, ako aj tomu, že miestami dlhočizné ko-
lóny áut mieriacich z Bavorska, kde práve vypukli 
letné školské prázdniny, tiahli úplne opačným 
smerom ako my, teda najmä na juh a juhovýchod .
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Bezprostredne po  príchode do  Seminar 
Hotel Manfred Sauer Stifftung v mestečku Lo-
bbach (https://www .manfred-sauer-stiftung .
de/) sme sa ubytovali v  jednom z  veľmi prí-
jemných bungallowov (mimochodom, keby 
to nebolo tak ďaleko a  za  hranicami našich 
finančných možností, mohli by sme si tam 
naše víkendovky i  týždňové rekondičné po-
byty organizovať každý rok, sú tam parádne 
podmienky pre ľudí ako sme my, pivo je tam 
však o niečo drahšie ako u nás…; najvyšší čas 
vybudovať niečo podobné aj u nás na Sloven-
sku…) a hneď na to som „utekal“ (pripúšťam, je 
to eufemizmus, utekať už viem iba v aute a aj to 
len na dobu určitú) na zasadnutie výboru EPU, 
ktoré začínalo o  piatej . Na  ňom sme privítali 
nového člena výboru EPU, Roberta Cordiera, 
zastupujúceho organizáciu obrnárov z  Fran-
cúzska (www .polio-france .fr), zasadnutia sa 
zúčastnili všetci členovia výboru okrem Johna 
McFarlanea, ktorý nemohol prísť kvôli pretr-
vávajúcim zdravotným problémom . Hlavným 
bodom programu na  zasadnutí výboru EPU 
bolo organizačné a  obsahové zabezpečenie 
priebehu samotného Valného zhromaždenia 
EPU nasledujúci deň . Tu si dovolím spomenúť, 
že na  Valné zhromaždenie EPU som podob-
ne ako predchádzajúce dva roky pripravoval 
menovky pre všetkých účastníkov a  tentoraz 
zabezpečoval aj tlač materiálov s príspevkami 
dr .  Brauera a  tlač diplomov, ktorým sa výbor 
EPU rozhodol udeliť čestné členstvo .

Samotné Valné zhromaždenie EPU sa ko-
nalo v  sobotu 6 . 7 . 2019 dopoludnia, zúčast-
nilo sa ho 35 zástupcov členských organizácií 
EPU, ako aj traja čestní hostia – dr . Perer Brauer, 
Nemecko; prof .  Pierre Van Damme, Belgicko; 
a prof . Frans Nollet, Holandsko .

Program Valného zhromaždenia EPU mal 
štandardný „schôdzový“ priebeh (schválenie 
Správy z predchádzajúceho Valného zhromaž-
denia EPU, ktoré sa konalo v júni 2018 v Rhein-
sbergu, Nemecko; Správa o  činnosti od  po-
sledného VZ; Správa o  hospodárení; Správa 
auditorov…) . Z  tejto oficiálnej časti programu 
načim ešte spomenúť, že v súlade so Stanova-
mi EPU bol za  nového člena výboru EPU zvo-
lený pán Robert Cordier z Francúzska, plénum 
rovnako jednohlasne rozhodlo aj o  predĺžení 
mandátu na ďalšie tri roky pre Štefana Grajcára 

zastupujúceho Asociáciu polio v SR, ako aj Aso-
ciaci polio v ČR (tu treba spomenúť, že za člena 
výboru EPU som bol zvolený v  r . 2016 na  Val-
nom zhromaždení EPU v Piešťanoch na obdo-
bie troch rokov, po uplynutí tejto lehoty sa vy-
žaduje opätovné potvrdenie vo funkcii alebo 
funkcia zaniká) .

Z ďalších bodov oficiálneho programu VZ je 
potrebné spomenúť ešte informáciu, že budú- 
coročné Valné zhromaždenie EPU sa uskutoční 
počas 3 . európskeho kongresu o  polio a  PPS, 
ktorý sa bude konať v dňoch 10 .–12 . júna 2020 
vo Vitorii-Gasteiz v  Španielsku . EPU je oficiál-
nym partnerom konferencie, jeho organizáciu 
zabezpečuje organizácia obrnárov v  Baskicku 
v spolupráci s  regionálnou organizáciou Rota-
ry International Vitoria .

Program stretnutia európskych organizácií 
poliomyelitikov, členov EPU, pokračoval ná-
sledne odbornými prednáškami, prezentácia- 
mi troch renomovaných odborníkov v  oblasti 
polio a PPS – dr . med . Petra Brauera, Nemecko 
(Dýchanie a  postpoliomyelitický syndróm; Venti-
lation and Post-Polio Syndrome); prof . Pierre Van 
Damma, Belgicko (Quarantine vaccine study to 
assess safety, immunogenicity and shedding of 
novel polio vaccines) a  prof .  Frans Nolleta, Ho-
landsko (Doposiaľ dosiahnuté výsledky štúdie 
B-Fit. Usmernenie k  individualizovanému cviče-
niu pri postpoliomyelitickom syndróme; Results 
achieved up to this date of Study B-Fit . A guide-
line to individualized exercise in Post-Polio Syn-
drome). (Poznámka: všetky tri prezentácie mô-
žem komukoľvek na požiadanie zaslať .) 

Posledne menovaný ako hlavný odborný 
garant pripravovanej konferencie o polio a PPS, 
ktorá sa uskutoční v júni 2020 vo Vitorii-Gasteiz 
v  Španielsku pod názvom „Zlepšovanie sta-
rostlivosti o  pacientov s  polio (Improving care 
for polio survivors) . Podrobnejšie informácie 
o konferencii sú dostupné už aj na webstránke 
konferencie https://postpoliocongress .com, ofi-
ciálnymi jazykmi konferencie je angličtina a špa-
nielčina, registrácia je otvorená od 1 . 9 . 2019 .

Posledným bodom oficiálneho programu bo- 
lo slávnostné udelenie čestného členstva EPU pre 
troch renomovaných odbormíkov venujúcich sa 
problematike polio a  PPS dlhé roky – čestnými 
členmi EPU sa stali dr .  med . Thomas Lehmann, 
Švajčiarsko, Tom House, Nemecko, a  prof .  Frans 
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Nollet, Holandsko; ich krátke profily uverejníme 
v nasledovnom čísle nášho Informátora .

V  nedeľu krátko po  raňajkách sme sa vydali 
na cestu domov – trasa rovnaká, podmienky ale 
už o  niečo horšie, keďže sme sa aspoň na  čas 
museli zaradiť do  prúdu nemeckých dovolen-
károv tiahnucich do južnejšie položených dovo-

lenkových destinácií najmä v stredomorí . Aj keď 
sme cestu späť zvládli, v nedeľu večer sme boli 
celkom radi, že tých 1 550 kilometrov, ktoré sme 
od piatku najazdili, prešlo bez akýchkoľvek pro-
blémov . Bolo to zaujímavé a inšpiratívne stretnu-
tie, začíname sa tešiť na Španielsko v júni 2020…

Štefan Grajcár 

www.polio.cz 
Naše internetové stránky máme již kom-

pletně funkční . 
Upravili jsme ODBORNÉ TEXTY, které jsme roz-
dělili do čtyř rubrik: 
1 . Pro lékaře – je určená lékařům pro obe-

známení se s problematikou léčby obrnářů, 
možným komplikacím při medikaci, rizik 
anestezie, předcházení komplikacím po chi-
rurgických zákrocích . Najdete zde ucelenou 
problematiku akutního poliomyelitis a PPS .

2 . Polio – zde najdete články o poliomyelitidě . 
3 . Postpoliomyelitický syndrom – rubrika je 

věnovaná postpoliomyelitickému syndro-
mu, etiologii, léčbě, radám .

4 . Překlady – v  této rubrice publikujeme pře-
klady aktuálního dění v úsilí o celosvětové 
vymýcení polia .

Nově jsme vytvořili rubriku ODKAZY . Tu jsme 

také rozdělili pro přehlednost na několik částí: 
1 . Důležité – zde jsou odkazy na státní institu-

ce a organizace zdravotně postižených .
2 . Mezinárodní vztahy – rubrika obsahuje kon-

takty na mezinárodní organizace polio .
3 . Užitečné odkazy – v rubrice najdete odkazy 

různého druhu, jako jsou časopisy a pomoc-
níci zdravotně postižených .

4 . Osobní stránky obrnářů – rubrika je věno-
vaná osobním stránkám obrnářů . Budeme 
rádi, když se i další obrnáři připojí .
Samozřejmě průběžně informujeme o dění 

v Asociaci polio, různých novinkách kolem nás . 
Doplňujeme fotogalerii a  postupně, po  půl 
roce, vkládáme i čísla našeho Zpravodaje . 

Naposledy jsme přejmenovali rubriku Foto-
galerie na AKCE A FOTO . 

mm

Poděkování
V rámci dotačních řízení v roce 2019 Asociaci polio podpořili

Úřad vlády ČR
Ministerstvo zdravotnictví ČR

Ministerstvo kultury ČR
Nadace J&T

Za podporu při organizování akcí AP děkujeme:
Státním léčebným lázním, s . p . Janské Lázně

Děkujeme tiskárně CICERO s.r.o. Kutná Hora,  
panu Josefovi Vokálovi za tisk složenek za zvýhodněnou cenu.

Děkujeme i našim členům, kteří věnovali větší částku. 
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Prohlášení k volbám
Vážené členky, vážení členové Asociace polio

Ráda bych Vám připomenula, že vedle všech 
výročí, o kterých se právě ve Zpravodaji dočítá-
te, nás všechny čekají v  příštím roce korespon-
denční volby do výboru Asociace polio na příš-
tích pět let. 

V  souladu se Stanovami Asociace polio 
z  1.  8.  2017, článek 12, bod 5. budou volby vy-
hlášeny ve Zpravodaji 1-2/2020, takže na našem 
Shromáždění členů v září v Janských Lázních už 
budeme znát výsledky, zvolených 15 členů výbo-
ru a 3 členy kontrolní a revizní komise. 

Chtěli bychom Vám v  jarním Zpravodaji na-
bídnout obsáhlejší kandidátku, ze které si budete 
moci zvolit. Přemýšlejte proto, prosím, koho bys-
te mohli nominovat. Zvažte, nemáte-li právě Vy 

chuť se práce pro Asociaci polio zúčastnit. Není-li 
právě Vaše vzdělání a zkušenosti zapotřebí. K Va-
šemu přemýšlení mohu dodat:

 ▶ je zapotřebí, aby se práce ujali opravdu ti mlad-
ší z nás, členové šedesátníci,

 ▶ je zapotřebí sledovat zahraniční výzkumy a po-
lionovinky, 

 ▶ chybí cizojazyčně mluvící členové,
 ▶ chybí nové nápady a pohled na svět,
 ▶ u  současných členů výboru, osmdesátníků 

a  převážně sedmdesátníků, pomalu nastává 
vyhoření.
Tak prosím přemýšlejte. Záleží na Vás, aby a jak 

celorepubliková Asociace polio fungovala dál.
PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

Vzpomínáme 
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili: 

Mária Bínová z Prahy 9 (72 let)
Milada Fialková z Havlíčkova Brodu (81 let)
Milan Jerhot z Českých Budějovic (68 let)
MUDr . Ludmila Josefovičová z Prahy 4 (81 let)
František Kuník z Kdyně (84 let)

Eliška Marková z Dolního Bousova (73 let)
Jiřina Pencová z Chlumu u Třeboně (88 let)
Šárka Pilařová z Ostravy (88 let)
Řadmila Rajchartová z Plzně (78 let)
Emílie Zavřelová z Hlinska v Čechách (90 let)

Dostali jsme návrh, jestli bychom mohli k zemřelým přidat fotografii . Mnohé obrnáře podle jmé-
na neznáme, ale když vidíme foto, hned je nám jasné – vždyť jsme ho znali…
V archivu jsme našli aspoň tyto tři fotky . 

Mária Bínová na loňském  
Festivalu OOO

Emílie Zavřelová (první z prava)  
v Jánkách v roce 2009

Milan Jerhot



Vyšší důchody od roku 2020 
Průměrný důchod, který v  červnu činil 

13 426 korun, se od ledna zvýší o 900 korun 
měsíčně. Každý penzista si podle výše dů-
chodů polepší nejméně o 371 korun.

Starobní, invalidní a  pozůstalostní penze 
pobírá v Česku kolem 2,9 milionu lidí . Podle zá-
konných pravidel se důchod zvedá vždy v led-
nu o růst cen a polovinu růstu reálných mezd . 
Důchod měl podle těchto čísel v průměru růst 
o  749 korun, vláda ale prosadila novelu, že se 
průměrná penze zvedne ještě o  151 korun 
na 900 korun .

Na důchody by se mělo v příštím roce vydat 
poprvé přes půl bilionu korun . Podle navrhova-
ného rozpočtu, který schválila vláda a projed-
ná Sněmovna, to má být 509,35 miliardy korun . 
Je to téměř o 37 miliard korun víc než letos .

Přidání se bude odvíjet od  výše penze . Ti, 
kteří mají nyní méně než 13 426 korun, dosta-
nou celkem méně než zmiňovaných 900 korun . 
Ten, kdo má starobní penzi 8 000 korun, dosta-
ne i s příspěvkem podle propočtů ČTK přidáno 

celkem 617 korun . Lidem s  12 tisíci korunami 
měsíčně přibude 825 korun . U důchodu 16 tisíc 
korun by valorizace i  s  příspěvkem měla činit 
celkem 1 033 korun . O tisíc korun vyšší důchod 
než letos budou mít lidé, kteří nyní pobíra-
jí bezmála 15  370 korun . Těm, kteří mají něco 
přes 11 500 korun, by se měla penze zvednout 
o 800 korun .

Penze se skládá ze dvou částí . Solidární pev-
ný díl je pro všechny stejný a zásluhová procent-
ní výměra odráží odpracované roky a výši výděl-
ků . Pevná část se příští rok má zvednout o 220 
korun na 3 490 korun . S připočítáním příspěvku 
151 korun tak mají všichni důchodci a důchod-
kyně bez ohledu na  výši své nynější penze jis-
tých 371 korun proti letošku navíc . Procentní 
část se jim pak zvedne o 5,2 procenta .

Stejně jako procentní výměra se mají příš-
tí rok zvýšit i  příspěvky k  penzi pro odbojáře, 
vězně komunismu a pozůstalé po nich . Růst by 
měly o 5,2 procenta .

ČTK

Limity doplatků na léčiva nebo potraviny pro zvláštní lékařské účely
Od  1 . ledna 2020 vstupuje v  účinnost usta-

novení § 16b, zákona č . 48/1997 Sb ., o veřejném 
zdravotním pojištění, které stanoví limit na do-
platky za  léky nebo potraviny pro zvláštní lé-
kařské účely, pro příjemce invalidních důchodů 
ve III . stupni a dále pro osoby, kterým byla při-
znána invalidita II . a III . stupně, ale pro nesplnění 
podmínek jim není invalidní důchod vyplácen . 
Podrobnější informace k  tomu uvádí předseda 
NRZP ČR Václav Krása . Celý text je na webu NRZP 
ČR – ze závěrečného shrnutí vyplývá následující: 

Pokud příjemci ID chtějí, aby od  1 . 1 . 2020 
měli limit na  doplatky na  léky pouze ve  výši 
500 Kč ročně, musí splnit základní podmínku, 

že do 31 . 12 . 2019 předloží svojí zdravotní po-
jišťovně kopii rozhodnutí o přiznání ID . Pokud 
jde o osoby, kterým byl přiznán II . nebo III . stu-
peň invalidity, ale pro nesplnění podmínek jim 
není vyplácen ID, musí svojí zdravotní pojišťov-
ně dát kopii příslušného posudku o posouzení 
zdravotního stavu .

Dále upozorňuje, že zákon č . 48/1997 Sb ., 
o  veřejném zdravotním pojištění stanoví, že 
každý pojištěnec, který má limit na  doplatky 
na léky, musí do 8 dnů nahlásit svojí zdravotní 
pojišťovně změny, které se týkají ID III . stupně, 
případně změny ve II . a III . stupni invalidity .

www.helpnet.cz

Reakce na mediální informace o restrikci řidičů seniorů a OZP
Média informovala veřejnost o tom, že Mini-

sterstvo dopravy ČR chystá velkou restrikci řidi-
čů staršího věku a řidičů se zdravotním postiže-
ním s tím, že tato skupina řidičů má podstatně 
vyšší nehodovost, nežli ostatní řidiči . Jako reak-
ci na náš dopis jsme dostali vyjádření vedoucí-
ho oddělení BESIP ministerstva dopravy pana 
Tomáše Neřolda – citujeme tuto odpověď ze 
dne 8 . 11 . 2019:

Vážený pane předsedo,
děkuji za Váš zájem o problematiku bezpečnosti 

seniorů v silniční dopravě a zdravotního stavu řidi-
čů. Chápu Vaše obavy a otázky k informacím, které 
v této souvislosti zazněly v médiích. V tomto přípa-
dě nicméně opravdu došlo ke značnému zkreslení 
mého vyjádření a zásadnímu posunu jeho význa-
mu. V  žádném případě jsem nerozděloval řidiče 
podle věku, ale hovořil jsem o zdravotních prohlíd-
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kách a  jejich významu pro bezpečnost samotné-
ho řidiče i  ostatních účastníků silničního provozu. 
Vzhledem k  tomu, že řada onemocnění, ať už jde 
o  diabetes, kardiovaskulární nemoci, oční vady, 
problémy se sluchem a  další, významně zvyšují 
riziko dopravní nehody, je důležité, aby řidiči sami 
dbali na kontrolu svého stavu a lékaři odpovědně 
a důsledně prováděli zdravotní prohlídky řidičů.

Nad rámec stávajícího systému zdravotních 
prohlídek řidičů, který upravuje ministerstvo 
zdravotnictví vyhláškou č. 277/2004 Sb., nepři-
pravuje ministerstvo dopravy ani Rada vlády ČR 
pro bezpečnost silničního provozu žádná opat-
ření, která by se vztahovala ke  kontrole zdra-
votního stavu řidičů či jakkoliv nově upravovala 
povinnosti řidičů seniorů. Oddělení BESIP taková 
opatření, která by diskriminovala řidiče seniory či 
jakkoliv vyčleňovala stárnoucí populaci od ostat-
ních řidičů, nechystá a nebyla projednávána.

Rada vlády na  svém posledním jednání dne 
1.  října 2019 schválila více než 40 opatření, která 
se týkají mimo jiné bezpečnější infrastruktury, do-
pravní výchovy a preventivních kampaní (např. té-
matem agresivity řidičů, řízení pod vlivem alkoholu 
a drog či používání bezpečnostních pásů). Ve vzta-
hu ke zdravotním prohlídkám řidičů usilujeme pou-
ze o to, aby posudek o zdravotní způsobilosti řidiče 
byl pro lékaře přehlednější a zjednodušila se admi-
nistrativa, kterou lékaři mají při jeho vyplňování.

Pokud jde o nejvíce veřejně diskutované téma 
omezení řidičského oprávnění na  určitý okruh 
komunikací, umožňuje to již současná právní 
úprava prostřednictvím takzvaných harmonizo-
vaných kódů. Viz např.:

 ▶ 61. Omezení jízdy podle denní doby (napří-
klad: jedna hodina po východu slunce a jedna 
hodina před západem slunce)

 ▶ 62. Omezení jízdy v okruhu … km od místa by-
dliště řidiče nebo pouze ve městě/regionu

 ▶ 63. Řízení vozidla bez cestujících
 ▶ jízda rychlostí nepřesahující … km/h.

Uvedená omezení nemají vazbu na věk držite-
le řidičského oprávnění, mohou vycházet pouze 
z posouzení zdravotní způsobilosti řidiče ze strany 
příslušného lékaře. Domníváme se, že tento in-
strument, je opodstatněný v  případě, že řidič má 
objektivní zdravotní omezení, která představují 
zvýšené riziko v  intenzivním provozu či například 
ve vysoké rychlosti na dálniční komunikaci. Místo 
aby motorista o řidičské oprávnění rovnou nepřišel 

v  plném rozsahu, mohl by nadále bez problémů 
jezdit v místech, která dobře zná. V současné praxi 
tento harmonizovaný kód podle našich informací 
téměř není využíván. Je nicméně plně na posuzují-
cích lékařích, jak zdravotní stav konkrétního řidiče 
vyhodnotí a jaká omezení případně stanoví.

Z  podrobné analýzy nehodovosti v  období let 
2011-2018, tzn. aktuální dekáda, vyplynulo, že oso-
by ve věkové kategorii 65 a více let zavinily neho-
dy, při kterých bylo 13 % lidí usmrceno a 11 % těžce 
zraněno. Z pohledu podílu zaviněných závažných 
nehod se vzhledem k velikosti populace této věko-
vé kategorie zdaleka nejedná o  skupinu s  nejvyš-
ším podílem. Co však z analýz vyplynulo, byl fakt,  
že meziročně těchto závažných nehod v  uvede-
ném období přibývá – a to výhradně v této věkové 
kategorii. Nelze to přičítat pouze tomu, že popula-
ce stárne a seniorů přibývá. Oddělení BESIP sleduje 
primárně nejzávažnější nehody, tzn. se smrtelný-
mi, resp. těžkými zraněními. Právě v této kategorii 
nehod zaviněných seniory přibývá. Na druhé stra-
ně platí, že stárnoucí populace je v silničním pro-
vozu také nejohroženější věkovou skupinou z po-
hledu těžkých následků nehod, zejména pokud jde 
o seniory – chodce a cyklisty.

Oddělení BESIP ve spolupráci se členy Rady vlá-
dy ČR pro bezpečnost silničního provozu nyní při-
pravuje Strategii BESIP na období 2021–2030. Hlav-
ním strategickým cílem pro dekádu 2021–2030 je 
snížení počtu usmrcených a těžce zraněných osob 
na  pozemních komunikacích, tzn. v  roce 2030 
o  50 % méně vůči roku 2020. Jedním z  klíčových 
ukazatelů uvedené strategie bude také „Věk a pra-
xe v  řízení“. Snížení následků nehod u  stárnoucí 
populace bude nadále důležitým cílem strategie.

Strategii nyní připravuje BESIP spolu s expert-
ním výborem Rady vlády. Na  jaře budeme tento 
materiál včetně akčního plánu na roky 2021–2022 
projednávat i  s  dalšími subjekty. Při této příleži-
tosti oslovíme i Národní radu osob se zdravotním 
postižením, tak abyste měli možnost Strategii při-
pomínkovat. Pokud byste měl zájem se k jakému-
koliv tématu týkajícímu se bezpečnosti silničního 
provozu sejít dříve, jsem k dispozici. 

Z vyjádření je nepochybné, že žádná restrik-
ce těchto řidičů se nechystá . Došlo skutečně 
k zvýšení nehod u seniorů v kategorii 65 a více 
let, ale je to přičítáno spíše tomu, že těchto ři-
dičů je stále víc . 

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR



Novela zákona o poskytování dávek osobám se zdravotním postižením
Ve  středu 14 . 8 . 2019 schválil Senát novelu 

zákona č . 329/2011 Sb ., o  poskytování dávek 
osobám se zdravotním postižením . Návrh 
novely připravila NRZP ČR . Dopracován byl 
ve spolupráci s legislativou MPSV ČR a s legis-
lativou Poslanecké sněmovny . 

Novela zákona rozšiřuje spektrum diagnóz 
o  další skupiny onemocnění osob, které sice 
nemají těžké postižení nosného či pohybového 
aparátu, ale jejich mobilita je výrazně narušena 
jejich závažnými interními chorobami . Konkrét-
ně se jedná o pacienty s těžkým postižením srd-
ce, s těžkým plicním onemocněním či se závaž-
ným postižením cév dolních končetin . Všechna 
tato onemocnění v pokročilém stadiu výrazným 
způsobem snižují mobilitu člověka, a to v někte-
rých případech ještě hůř než u osob, které mají 
poruchu nosného či pohybového aparátu .

Jedná se především o  tato těžká zdravotní 
postižení interní povahy: ischemická choroba 
dolních končetin, chronická žilní nedostateč-
nost, lymfodém dolních končetin ve  stupni III ., 
nezhojený defekt jedné nebo obou dolních 
končetin, Charcotova neuropatická osteooar-
thropatie jedné nebo obou končetin s  nesta-
bilitou nebo funkční deformitou nohy, srdeční 
selhání u  čekatelů na  transplantaci srdce, im-
plantace dlouhodobých podpor oběhu, srdeč-
ní selhání s klidovými formami dušnosti a další 
srdeční selhání ve funkční třídě NYHA III ., těžká 
vleklá plicní nemoc vedoucí k respirační nedo-
statečnosti s oxygenoterapií a těžká vleklá plicní 
nemoc vedoucí k  respirační nedostatečnosti, 
pro kterou je poskytována domácí neinvazivní 
ventilační podpora . Dále se rozšiřuje okruh osob 
s  nárokem na  přiznání příspěvku na  kompen-
zační pomůcku o  anatomickou ztrátu horních 
končetin na  úrovni obou zápěstí a  výše nebo 
vrozené či získané vady obou horních končetin 
s úplnou ztrátou základní funkce obou rukou .

Novela zákona dále zvyšuje příjem osoby 
a příjem osob s ní společně posuzovaných při 
žádostech o  příspěvek na  nákup motorového 
vozidla . Nová úprava stanoví, že „(5) Výše pří-

spěvku na  zvláštní pomůcku poskytovaného 
na pořízení motorového vozidla činí:
a) 200 000 Kč, je-li příjem osoby a příjem osob 

s ní společně posuzovaných nižší nebo roven 
šestnáctinásobku částky životního minima 
jednotlivce nebo životního minima společně 
posuzovaných osob podle zákona o  život-
ním a existenčním minimu 9), nebo je-li tento 
příspěvek poskytován nezletilé osobě, 

b) 180 000 Kč, je-li příjem osoby a příjem osob 
s ní společně posuzovaných vyšší než šest-
náctinásobek částky životního minima uve-
deného v  písmenu a), avšak nižší nebo ro-
ven sedmnáctinásobku této částky, 

c) 160 000 Kč, je-li příjem osoby a příjem osob 
s  ní společně posuzovaných vyšší než se-
dmnáctinásobek částky životního minima 
uvedeného v  písmenu a), avšak nižší nebo 
roven osmnáctinásobku této částky,

d) 140 000 Kč, je-li příjem osoby a příjem osob 
s ní společně posuzovaných vyšší než osm-
náctinásobek částky životního minima uve-
deného v  písmenu a), avšak nižší nebo ro-
ven devatenáctinásobku této částky,

e) 120 000 Kč, je-li příjem osoby a příjem osob 
s  ní společně posuzovaných vyšší než de-
vatenáctinásobek částky životního minima 
uvedeného v  písmenu a), avšak nižší nebo 
roven dvacetinásobku této částky,

f) 100 000 Kč, je-li příjem osoby a příjem osob 
s ní společně posuzovaných vyšší než dva-
cetinásobek částky životního minima uve-
deného v písmenu a) .“ .
Zákon nyní půjde k podpisu panu preziden-

tovi . Domníváme se, že zde by neměl být žádný 
problém a zákon by měl být bez problémů po-
depsán . Zákon bude platný od 6 . kalendářního 
měsíce následujícího po dni vyhlášení . To zna-
mená po uveřejnění ve Sbírce zákonů . MPSV ČR 
připraví ještě novelu vyhlášky č . 388/2011 Sb ., 
kterou se výše uvedený zákon provádí . Budou 
tam nově definovány některé pomůcky . NRZP 
ČR by měla být u přípravy této vyhlášky .

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Dálniční poplatky pro OZP opět jinak
11. 6. 2019 NRZP na  svých stránkách zveřejnila: 

Jak jsme vás již informovali, Ministerstvo 
dopravy ČR, v  rámci změny systému elektro-

nické platby dálničních poplatků, navrhuje, aby 
každý držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P si mohl 
zaregistrovat bezplatně jeden automobil, který 
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bude vyňat z platby dálničních poplatků s tím, 
že v zásadě bude jedno, kdo v tu chvíli v auto-
mobilu sedí . Byla to obdobná úprava, jako je 
na Slovensku . Zároveň jsme vás informovali, že 
bude zvláštní režim pro děti, které mají zhoub-
ný nádor nebo hemoblastózu . 

Se změnou ministra dopravy však došlo také 
k rozhodnutí o změně evidence dálničních po-
platků . Sice nebude nadále používána dálniční 
známka, ale celý systém bude opět výrazně 
změněn . Ministerstvo dopravy ČR předložilo 
pozměňovací návrh k návrhu zákona č . 13/1997 
Sb ., o pozemních komunikacích, sněmovní tisk 
číslo 409 . 

Ministerstvo dopravy ČR opouští původně 
dojednaný systém nahlášení vozidel, která bu-
dou vyjmuta z platby dálničních poplatků . Vo-
zidla držitelů průkazů ZTP a ZTP/P nebo neza-
opatřeného dítěte léčeného pro onemocnění 
zhoubným nádorem, nebo hemoblastózou, již 
nebudou evidována . Samozřejmě, že na držite-
le průkazu ZTP a ZTP/P se nadále bude vztaho-
vat osvobození od dálničních poplatků, a to ze 
zákona . Elektronický systém však bude evido-
vat všechna vozidla, která projedou a nebudou 
mít zaplacené dálniční poplatky . 

Z  textu zdůvodnění je zřejmé, že i  nadále 
budou probíhat kontroly v terénu, kdy jak poli-
cie, tak celníci budou zastavovat vozidla a kon-
trolovat, zda mají zaplaceno za použití dálnice 
(zpoplatněné pozemní komunikace) nebo 
zda jsou od  poplatku osvobozena . To je ale 
v  rozporu s  původním zdůvodněním „video-
tollingu“, kdy hlavním důvodem pro zavedení 
tohoto systému byla skutečnost zefektivnění 
kontroly pomocí porovnávání SPZ (zazname-
nání SPZ projížděných vozidel a  porovnání 
s databází registrovaných SPZ – má zaplaceno 
nebo je osvobozen) a zrušení kontrol v terénu . 

Pokud bude systém SFDI funkční, budou 
držitelé průkazu ZTP nebo ZTP/P pravidelně 
dostávat pokuty . Čím častěji budou po  dálni-
cích jezdit, tím více pokut obdrží . Budou muset 
jezdit na úřad a dokazovat, že mají oprávnění 
dálnici bezplatně používat . Domníváme se, že 
stejně jako v  případě, kdy nebyla v  systému 
registrována vozidla převážející onkologicky 
nemocné děti, je návrh velmi problematický 
a  hrozí nebezpečí, že budeme pořád obtěžo-
váni policií . 

21. 6. 2019 se uskutečnilo další kolo jednání 
mezi NRZP ČR a představiteli Ministerstva do-
pravy ČR, SFDI a SŽDC . Jednali opět o zajištění 
přístupnosti železniční dopravy v rámci libera-
lizace železniční dopravy . Jak jsme vás již ně-
kolikrát informovali, od prosince 2019 přibude 
větší procento veřejné železniční dopravy vy-
konávané více dopravci . Naším cílem je zajistit 
stejnou dostupnost služeb i v těchto podmín-
kách . V rámci tohoto jednání jsme také jednali 
o  elektronických dálničních poplatcích, které 
by měly být od  roku 2021 . Musíme důsledně 
ošetřit, aby lidé, kteří mají parkovací průkazy 
na základě průkazu ZTP nebo ZTP/P a dále ro-
diče dětí s onkologickým onemocněním nebo 
s  hemoblastozou, byli osvobozeni od  dálnič-
ních poplatků . 

Uvádíme citaci pana ředitele SFDI Ing . Zbyň-
ka Hořelici o  pozměňovacím návrhu, který by 
měl upravovat osvobození od  dálničních po-
platků výše uvedených osob: 

Cílem pozměňovacího návrhu k  vládnímu 
návrhu zákona, kterým se mění zákon č. 13/1997 
Sb., o  pozemních komunikacích, ve  znění poz-
dějších předpisů, nebylo situaci držitelů průkazů 
ZTP nebo ZTP/P a  nezaopatřených dětí trpících 
zhoubným nádorem či hemoblastozou zhoršit. 
Naopak, tím, že do doby, než bude spuštěna au-
tomatická kontrola vozidel (kterou se v  této fázi 
videotollingu nezavádí a nebudou tedy výše uve-
dené osoby obesílány pokutami), nebude nutná 
jakákoliv registrace těchto osob, odpadne tak 
povinnost zvýšené byrokratické zátěže. Bude tak 
nadále platit, že přítomnost držitele průkazu ZTP 
nebo ZTP/P či nezaopatřeného dítěte ve  vozidle 
bude kontrolovat Policie ČR nebo orgány Cel-
ní správy kontrolou přímo na  místě. Není tomu 
tedy tak, že pokud budou držitelé průkazu ZTP 
nebo ZTP/P přítomni ve vozidle, budou dostávat 
pokuty a bude nutné jezdit na úřad a dokazovat 
skutečnost, že mohou zpoplatněné pozemní ko-
munikace využívat bezplatně. Tím, že v  této fázi 
videotollingu bude probíhat kontrola přímo a jen 
na místě, nehrozí těmto občanům, pokud budou 
přítomni ve vozidle, ani nadále žádný postih.

To znamená, že dva roky zůstane stejný 
režim, jako je dosud . Tudíž neplatí to, co jsme 
psali dne 11 . 6 . Není to však naše chyba, ale je 
to změna řešení, kterou, na základě rozhodnutí 
ministra dopravy, musí prosadit SFDI . 



Shrnutí
Dne 5 . 9 . 2019 vyšel ve Sbírce zákonů zákon 

č . 227/2019 Sb ., kterým se novelizuje zákon č . 
13/1997 Sb ., o pozemních komunikacích . Tento 
zákon zavádí elektronické dálniční poplatky . Ta 
část zákona, která zavádí elektronické dálniční 
poplatky je účinná až od 1 . ledna 2021 . Pro oso-
by se zdravotním postižením, které jsou držiteli 
parkovacích průkazů a průkazů ZTP či ZTP/P se 
příští rok nic nemění a stále platí § 67 zákona č . 
361/2000 Sb ., o provozu na pozemních komuni-
kacích, který osvobozuje držitele výše uvede-
ných průkazů od dálničních poplatků v případě, 
že jsou ve vozidle nebo se jízda koná v souvis-
losti s touto osobou . Praxe však ukazuje, že spíše 
platí, že osoba přímo musí být ve vozidle . 

Pokud jde o  rok 2020, budou se používat 
ještě klasické dálniční známky . V  roce 2021 se 
situace ještě nebude měnit pro držitelé parko-
vacích průkazů a průkazů ZTP či ZTP/P, pokud 
jsou přepravováni, nebudou muset platit ani 
elektronické poplatky za  jízdu po dálnici . Sys-
tém nebude ještě od  1 . 1 . 2021 plně funkční, 

takže nebude okamžitě reagovat na  průjezdy 
vozidel, u  kterých není zaplacen dálniční po-
platek . Je pravděpodobné, že bude větší kon-
trola v  průběhu roku 2021 a  pravděpodobně 
roku 2022, kdy systém bude postupně nabíhat . 
Od  roku 2023 by měl být systém elektronic-
kých dálničních poplatků plně funkční . Právě 
od toho roku 2023 musíme najít nějaký model, 
který by umožnil držitelům výše uvedených 
průkazů, aby byli osvobozeni od  dálničních 
poplatků, případně je nezbytné najít nějakou 
jinou kompenzaci .

V současné době tudíž nemusí lidé se zdra-
votním postižením nic řešit a  minimálně dva, 
možná i  tři roky zůstane pro nás systém stej-
ný . To znamená, že se každý řidič nebo spolu-
jezdec, který je přepravován v  autě, které je 
osvobozeno od  dálničních poplatků, prokáže 
průkazem ZTP nebo ZTP/P, přičemž parkovací 
karta slouží především k  tomu, aby auto bylo 
rychle identifikovatelné, že je osvobozeno 
od dálničních poplatků .

www.nrzp.cz 

Cestování v Maďarsku nad 65 roků 
Od naší členky Evy Šindelářové jsme obdr-

želi tento e-mail:
Hurá, starci a stařenky, pojďme na dovolenou 

do  Maďarska. V  Maďarsku nad 65 roků můžou 
zdarma cestovat všichni z EÚ – ve vlacích, auto-
busech, tramvajích, i  v  metru v  Budapešti. Stačí 
k tomu jen občanský průkaz. 

Na některé rychlíky je třeba si přikoupit rychlí-
kový příplatek a určitě i místenku. Zadarmo pro-

cestuješ celé Maďarsko, kdy se ti zachce. Rychlí-
kový příplatek, například z Budapešti na Balaton 
stojí 235 Ft., převedeno na českou měnu necelých 
19 Kč.

Tuto informaci jsem si nechala ověřit našim 
maďarským kamarádem Karolem Felegyim . 
Napsané potvrdil s upozorněním, že místenky 
a různé příplatky je potřeba zaplatit .

(mm)

Zemřel velký propagátor ucelené rehabilitace 
Podporovatel NRZP

V neděli 4 . srpna 2019 zemřel, ve věku 91 let, 
prof . MUDr . Jan Pfeiffer, DrSc . Pan profesor byl 
velký podporovatel Národní rady osob se zdra-
votním postižením ČR . V roce 2016 byl jmeno-
ván prvním čestným členem NRZP ČR . Byl ne-
únavným propagátorem ucelené rehabilitace 
a  velký přítel všech lidí se zdravotním posti-
žením . Jeho úmrtím přichází naše společnost 
o  mimořádně vzdělaného a  citlivého člověka, 
který až do své smrti pracoval ve prospěch lidí 
se zdravotním postižením . Byl členem Vědec-
ké rady NRZP ČR a svými odbornými znalostmi 
pomáhal v  oblasti rehabilitace a  zapojováním 

lidí se zdravotním postižením zpět do normál-
ního života .

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

O  panu profesorovi vyšel článek v  Infor-
mačním bulletinu České asociace ergotera-
peutů v roce 2013 u příležitosti jeho 85 . naro-
zenin . Napsaný byl paní prof . Švestkovou . Ano,  
tou paní profesorkou, která vedla Polio porad-
nu v Praze a která koncem minulého roku taky 
zemřela .

Z článku otiskujeme obšírné výňatky, přibli-
žující záslužnou činnost pana profesora .
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LAUDATIO: Prof. MUDr. Jan Pfeiffer, DrSc. 
V letošním roce Prof . MUDr . Jan Pfeiffer slaví 

své životní jubileum, 85 let . Tuto úžasnou osob-
nost bych si dovolila označit za  otce moderní 
rehabilitace v ČR . 

Je mi velkou ctí a každodenní radostí s ním 
stále spolupracovat . Na jeho počest bych vám 
jej chtěla trochu přiblížit . 

Prof . MUDr . Jan Pfeiffer, DrSc ., se narodil 17 . 
dubna 1928 v  Praze . Po  maturitě v  roce 1947 
se přihlásil na  studium medicíny do  Prahy . 
Od roku 1950 do roku 1952 pracoval jako fiškus 
na  Hennerově Neurologické klinice z  počátku 
u profesora Jirouta a později u profesora Les-
ného . Začal docházet a  pracovat v  Jedličkově 
ústavu, kde pracuje jako konzultant dodnes 
a sám tvrdí, že to byla nejlepší škola v oblasti 
rehabilitace osob s těžkou disabilitou . 

Po promoci v roce 1952 dostal Jan umístěnku 
do Dubí u Teplic . Na infekčním oddělení v Tepli-
cích zůstal do konce roku 1953 . Později v Praze 
vedl poliomyelitickou poradnu, kterou mi pře-
dal v roce 1986 a kterou od té doby vedu já . 

V  Jedličkově ústavu Jan založil turistický 
kroužek, který byl vystaven na skautském pro-
gramu . Vytvořil program pomocí různých her, 
který měl psychologický a tréninkově „rehabili-
tační“ program . Tyto principy se dnes používají 
v moderní rehabilitaci v oblasti fyzického, men-
tálního, psychického i  smyslového postižení . 
V  ústavu Jan pracoval plně do  roku 1959, kdy 
atestoval z neurologie a byl přijat na Neurolo-
gickou kliniku . Do ústavu dodnes dochází jako 
konziliář a  tedy vlastně pracuje pro Jedličkův 
ústav nepřetržitě 61 let . 

Na Neurologické klinice začal spolupracovat 
v rehabilitaci s doc . MUDr . Karlem Obrdou, CSc ., 
který založil v roce 1962 první neurorehabilitač-
ní pracoviště v České republice, které brzy mělo 

metodickou a  vedoucí pozici i  ve  výukové ob-
lasti . Rehabilitace na  neurologii měla vysokou 
odbornou úroveň, ale dominovaly prostředky 
léčebné, zaměřené neurofyziologicky . Jan se 
snažil k nim připojit pracovní, sociální a pedago-
gické složky rehabilitace, což se mu dodnes ne-
podařilo plně prosadit, hlavně jejich vzájemnou 
návaznost a koordinaci . Doufejme, že se to po-
daří jeho žákům . Docentu Obrdovi se podařilo 
při rehabilitačním oddělení vytvořit vědeckou 
základnu, která se stala v roce 1962 centrem Ko-
mise pro fyzikální medicínu a rehabilitaci . 

V  roce 1953 na  Neurologické klinice bylo 
založeno samostatné oddělení rehabilitace 
a Neurologická klinika spolupracovala s Reha-
bilitačním ústavem v Kladrubech . Rehabilitační 
oddělení velmi brzy vybudovalo skvěle vyba-
venou neurofyziologickou laboratoř . Dobré 
bylo i napojení na Fyziologický ústav ČSAV . 

Jan dostal stipendium u  profesora G . Tar-
dieu ve  Francii, kam odjel na  podzim v  roce 
1968 . Ve  Francii byl rok, a  jak sám říká, naučil 
se tam velmi mnoho například o práci interpro-
fesního týmu v rehabilitaci . Velký impuls k po-
jetí moderní rehabilitace získal Jan v Německu, 
v Kolíně nad Rýnem u profesora Kurta Jochhei-
ma, kde profesor Pfeiffer zažil úzkou spolupráci 
v rehabilitaci mezi zdravotním zařízením a úřa-
dem práce a tedy i proces začleňování do pra-
covního procesu . 

Po  celou tuto dobu pracoval Jan Pfeiffer 
na  Neurologické klinice, zpočátku jako sekun-
dář, poté jako odborný asistent a  jako docent . 
V roce 1972 se stal přednostou Rehabilitačního 
oddělení Všeobecné fakultní nemocnice a kraj-
ským odborníkem rehabilitace pro Prahu . V roce 
1982 byla založena Katedra rehabilitačního lé-
kařství a profesor Pfeiffer dostal budovu na Al-
bertově č . 7, dříve Balneologický ústav . V  roce 
1986 obhájil Jan velký doktorát a téhož roku byl 
jmenován profesorem . V  tom roce v  listopadu 
vznikla Klinika rehabilitačního lékařství . 

Já jsem se poprvé setkala s asistentem Pfe-
ifferem v  roce 1974 jako studentka 4 . ročníku 
Fakulty všeobecného lékařství na  letní praxi 
studentů ve  Varně, kde nás Jan měl jako pe-
dagogický dozor na starosti . V pátém ročníku 
jsem začala pracovat na  Neurologické klinice 
jako pomocná vědecká síla . Pracovala jsem 
na  rehabilitaci pod vedením Jana i  na  jeho 
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doktorské práci . Na Neurologické klinice jsem 
pracovala do ukončení studia . 

Když jsem se s  rodinou v  roce 1984 vrátila 
z  dvouletého pobytu v  Africe, Jan vypsal kon-
kurz na lékařské místo na nově vzniklou Kated-
ru rehabilitačního lékařství a  na  Rehabilitační 
oddělení Všeobecné fakultní nemocnice . Tento 
konkurz jsem vyhrála a nastoupila v roce 1985 . 
Od  té doby pracuji pod laskavým vedením 
a  přátelstvím Jana . Považuji se za  jeho žákyní 
a  pod jeho vedením jsem se účastnila v  roce 
1992 založení WHO Collaborating Center Reha-
bilitation for All a spolupracovala jsem na vzniku 
Mezinárodní klasifikace funkčních schopností, 
disability a zdraví (International Classification of 
Functioning, Disability and Health – ICF) . 

Prof .  Pfeiffer zastupoval ČR při přípravě 
a revizi nové klasifikace v Haagu . Později jsem 
v  této skupině začala pracovat i  já . Prostřed-
nictvím Ministerstva zdravotnictví ČR Jan jako 
první spoluautor vydal v  roce 1997 příručku 
„Činnost center rehabilitace“, která je koncipo-
vána již podle tohoto pojetí klasifikace . 

Jan založil na počátku jednoduchou trénin-
kovou místnost pro nácvik denních činností, 

která se postupně rozrostla na další bezbarié-
rové prostory, koupelny, sprchy a  toalety . Vy-
tvořil první ergoterapeutické dílny, z kterých je 
dnes na  klinice řada velice dobře vybavených 
(například dílna keramická, dřevařská, textil-
ní, administrativní či zahradnická) . Původní 
bariérovou budovu jsme postupně přestavěli 
na  bezbariérové prostředí včetně výukových 
prostor . Rozšiřovala se výuka mediků, zahájili 
jsme výuku bakalářských oborů ergoterapie 
a později fyzioterapie a nyní jsme podali akre-
ditaci magisterského vzdělání v  ergoterapii 
a fyzioterapii . 

Na  základě jednání mezi Ministerstvem 
práce a  sociálních věcí ČR a  Ministerstvem 
zdravotnictví ČR uskutečněného dne 1 . června 
1999 byla ustavena meziresortní pracovní sku-
pina, jejímž úkolem bylo navrhnout koncepci 
systému rehabilitace v  České republice a  při-
pravit zákon o rehabilitaci, což je celoživotním 
velkým dílem Jana . Neustále publikuje, vzdě-
lává se . Naučil se pracovat s počítačem, denně  
ho používá, ale staví se k němu jako k „laskavé-
mu nepříteli“ . 

Doc. MUDr. Olga Švestková, Ph.D. 

Náš rehabilitační tým odvádí úžasnou práci
Zdravotní rehabilitace je nedílnou součástí 
medicíny a Státní léčebné lázně Janské Lázně 
jsou unikátní tím, že v tomto směru dokážou 
zázraky: rozhýbat pacienty z nehybného sta-
vu. S tímto konstatováním jsem zahájil naše 
povídání s ředitelem těchto lázní, Mgr. Marti-
nem Voženílkem.

To mohu potvrdit . Držíme se osvědčených 
rehabilitačních metod, které dětským i dospě-
lým pacientům prospívají . Zároveň s  naším 
rehabilitačním týmem, který odvádí úžasnou 
práci, postupujeme podle posledních trendů 
a  tyto metody doplňujeme moderní robotic-
kou rehabilitací .
Jaké místo v rámci vaší léčby zastává robotic-
ká rehabilitace?

Jejím základem zůstávají Vojtova a další me-
tody, například Kabatova metoda nebo Bobath 
koncept . Vesměs se jedná o  metody na  neu-
rofyziologickém podkladě . Tuto neodmysli-
telnou lidskou práci doplňujeme špičkovými 
rehabilitačními přístroji . Například přístrojem 
na  rehabilitaci horních končetin nebo robo-

tickým přístrojem na nácvik chůze s možností 
vertikalizace . To pomáhá zejména imobilním 
pacientům ke  správnému fungování vnitřních 
orgánů a  oběhové soustavy . Vertikalizace má 
také pozitivní vliv na jejich duševní zdraví . Bez 
moderní robotiky se současná zdravotní reha-
bilitace neobejde . Pomáhá nám držet vysoký 
standard účinnosti léčby .
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Kromě rehabilitačních metod pacientům ur-
čitě prospívají i zdejší čisté ovzduší a Janský 
pramen.

O  tom není pochyb . Janův pramen pro-
šel kompletní sanací a  rekonstrukcí z  důvodu 
dřívějšího prosakování jeho minerální vody 
do  podloží . Do  hloubky sedmnácti metrů byl 
celý vrt převložkován . Po třech letech tak mů-
žeme opět využívat bazén, do kterého vyvěrá . 
Janský pramen je na nějakou dobu stabilizován 
a my se můžeme věnovat studii nového vrtu .
Nabízíte i krátkodobé pobyty.

Klientelu zdravotních pojišťoven doplňuje-
me samopláteckými domácími i  zahraničními 
hosty . Tak jako všechny lázně musíme mít více 
zdrojů příjmu . K zájmu veřejnosti o naše lázně 
napomáhají renomé horského letoviska Janské 
Lázně, krásné okolí a také nedávná rekonstruk-
ce našeho hotelu Terra . A protože si Státní lé-
čebné lázně Janské Lázně chtějí udržet status 
špičkového odborného zařízení, tyto pobyty 
jsou většinou zaměřeny na medical wellness .
Letos jsou zdravotní pojišťovny vůči svým po-
jištěncům zase o chlup velkorysejší. Jak se to 
promítá do provozu vašich léčebných lázní?

Pojišťovny navýšily úhrady o  šest procent 
u komplexní lázeňské péče, ale pouze pro do-
spělé pojištěnce . I  díky tomu jsme mohli za-
městnancům zvednout platy . Ale ne tak, jak 
bychom si představovali, protože padesát pro-
cent našich pacientů jsou děti, kterým se tento 
rok úhrady hrazené pojišťovnou nenavyšovaly . 
Pro příští rok by mělo dojít k  navýšení úhrad 
ve všech segmentech, ale jedná se pouze o čty-
ři procenta, což je podle mého názoru stále ne 
zcela dostačující na udržení růstu mezd a pro-
vozních nákladů .
Přitom Česko trápí nedostatek pracovních sil. 
Nakolik i Státní léčebné lázně Janské Lázně?

S nedostatkem personálu se potýkáme napříč 
všemi provozy . Trápí nás nedostatek kvalifiko-
vaných pediatrů a  rehabilitačních lékařů i  zdra-
votních sester . Na  druhou stranu díky blízkosti 
polského pohraničí máme dostatek šikovných 
fyzioterapeutů, kterým zde nabízíme další mož-
nosti vzdělávání . Musím říci, že obě strany, Poláci 
i my, jsou se spoluprací nadmíru spokojeny .
Vaše strategická pozice na  česko-polském 
pohraničí přímo vybízí ke  spolupráci s  pol-
skou stranou Krkonoš.

Díky této přeshraniční spolupráci s partner-
skými lázněmi Szczawno-Zdrój a  financování 
z programu Interreg Europe se nám například 
podařilo zrealizovat Expozici lázeňství . Expozi-
ce historie Janských Lázní a Szczawno-zdrójov-
ských lázní se nachází v originálních prostorech 
sokolovny, dříve lázeňské dvorany .
Jaké máte další investiční plány?

Letošní rok jsme začali s  velkými investi-
cemi, o  kterých se dlouhodobě mluvilo . Vel-
kou akcí je konverze parovodu na  horkovod . 
Přes čtyřicet let starý parovod by bez této re-
konstrukce přestal spolehlivě rozvádět teplo 
po našich objektech, což by v budoucnu ohro-
zilo chod lázní a  mohlo vyústit v  havárii . Celý 
parovodní rozvod včetně výměníkové stanice 
je ve vlastnictví Státních léčebných lázní Janské 
Lázně, proto jsme velice rádi, že se nám díky 
smluvnímu vztahu s ČEZ teplárenská podařilo 
domluvit rekonstrukci v  hodnotě sto milionů 
korun, kterou kompletně hradí ČEZ a  dotace . 
Ale nejméně na dalších třicet let zase budeme 
mít jistotu dodávek tepla a  teplé vody do  lá-
zeňských domů . Také budeme mít novou pří-
jezdovou komunikaci ze Svobody nad Úpou, 
která byla přes dvacet let v havarijním stavu .

Zároveň jsme zahájili rekonstrukci dětské lé-
čebny Vesna první etapou – obnovou šestého pa-
tra a šesti výtahů . V této etapě vybudujeme i nové 
zázemí pro administrativu léčebny . Tím uvolníme 
jiné prostory a  zvýšíme kapacitu pokojů pro sa-
mopláteckou klientelu ve  druhém patře, které 
pro tento účel celé zrekonstruujeme následující 
rok . Vytvoříme zde jak apartmány, tak standardní 
lůžka . Cílem rekonstrukce je vytvořit zázemí pro 
malé pacienty s  doprovodem, kterých je u  nás 
většina, a dostát věhlasu Vesny v zahraničí . Záro-
veň s  tím nabídnout kvalitní ubytovací kapacity 
pro pacienty z rusky a arabsky mluvících zemí .
Letos jste šli druhý ročník Pochodu pro dob-
rou věc…

Ano . Jedná se o výstup na Černou horu, kte-
rého se účastní naši zaměstnanci a kdokoli, kdo 
má chuť se zapojit . Za finanční obnos ze star-
tovného, který stejnou částkou dorovná nada-
ce Duha Trutnov, pomůžeme rodině našeho 
pacienta . Vybraný obnos použijeme na nákup 
rehabilitační či kompenzační pomůcky, kterou 
do rodiny potřebují .

www.e-vsudybyl.cz, 25. 7. 2019
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Všechno nejlepší, Věro!
Obrnářům bohužel přibývají léta, ale že to 

na nich vůbec není vidět, je věc nevídaná . Mi-
nule jsme psali o Kristýnce Polišenské, věčné to 
optimistce a dnes tu máme další osmdesátnici . 
Ano – Věru Novotnou . Známe jí skoro všichni . 

Byla dlouhá léta tajemnicí a je stále členkou 
výboru Asociace polio, kamarádka, parťačka . 
Již jsme o  ní a  jejím manželovi psali v  rubrice 
Obrazy obrnářů v Zpravodaji v roce 2015 . Proto 
dnes jen zvedáme číši a  přejeme krásný život 
ve zdraví a spokojenosti . Živijó Věro!

(mm)

Vendulka
Před časem mi kamarádka, která byla na lé-

čení v  Janských Lázních, vyprávěla, že seděla 
v jídelně u stolu s pánem, který byl v Janských 
Lázních poprvé a velmi ho zajímal život obrná-
řů, jak se svým postižením žili . Obdivoval, že 
celý život, navzdory svému handicapu, studo-
vali, pracovali, starali se o rodiny a měli mnoho 
dalších zájmů . Nechodili žádat o podpory, na-
opak, pyšnili se, že všechno zvládají sami . A to 
ještě nevěděl, že jsou mezi námi tací, kteří se 
krom toho stačí věnovat dalším postiženým, 
nemohoucím a potřebným . Ráda bych se vám 
zmínila o jedné takové osobě .

Vendulka Kronďáková – všichni, nebo skoro 
všichni ji z  lázní známe jako veselou, usměva-
vou, společenskou, vždy ochotnou pomoci . 
A teď jsem se dozvěděla, že se již 18 let věnuje 
dobrovolnické práci . 

Tak jsem trochu pátrala na  internetu a zjis-
tila jsem, že letos dostala poděkování za dob-
rovolnickou činnost na XIV . ročníku předávání 
cen Křesadla . Cílem udělování ceny Křesadlo je 
ocenit dobrovolníky, zviditelnit dobrovolnictví 
i  neziskový sektor (koná se pod záštitou hejt-
mana Plzeňského kraje a starostky Městského 
obvodu Plzeň 1) .

A  protože ona by se tím nepochlubila, roz-
hodla jsem se o tom napsat já . I my gratulujeme .

J. Šebestová

Několik ohlasů z letošních rekondicí
V Luhačovicích v hotelu VEGA

Na  rekondičním pobytu jsem byl poprvé . 
Každé ráno jsme začínali cvičením pod vede-
ním Ludi Bradové . Po  snídani následovaly lá-
zeňské procedury . Bazén a vířivka s příjemnou 
vodou byly celý den k dispozici . Ubytování i ku-
chyně byly na dobré úrovni, personál příjemný . 

Hotel se nacházel v  krásném prostředí neda-
leko luhačovické přehrady . Doprava do středu 
Luhačovic a zpět byla zajišťována dvakrát den-
ně hotelovým mikrobusem . Byli jsme s manžel-
kou oba spokojeni . 

Děkuji, Vlastimil Holeček

S manželem Karlem



Rekondice je pro nás přínosem
Posílám pár fotek z  rekondice v  Luhačovi-

cích . Hotel Vega je umístěn na kopci nad Luha-
čovicemi . Je to krásné prostředí s čistým vzdu-
chem . Z  balkónu pokoje jsme viděli do  údolí 
s  lázněmi . Všichni jsme z  balkónů sledovali 
i svatbu, která se konala na zahradě .

Podnikli jsme výlet do okolí s pěkným koupali-
štěm a také přímo do lázní, ochutnali jsme mine-
rální vodu a dali si dobrou kávu . Podívali se na za-

jímavé stavby skvělého architekta Jurkoviče .
Bydlení v hotelu bylo příjemné, celý den jsme 

měli volný přístup do velkého bazénu a vířivky .
Tradičně jsme s  Luďou ráno cvičili a  měli 

další rozpis procedur . Jídlo bylo dobré, pestré, 
večer až hodně bohaté .

Myslím si, že setkání na rekondici s ostatní-
mi známými je pro nás přínosem .

Zdena Jandusová

Zářijová rekondice Janské Lázně 
Od  jarní, květnové rekondice v  Janských 

Lázních v Sola Fide, přešlo léto a se začátkem 
podzimu nastal opět čas na  rekondici v  Jan-
kách . Jako té květnové, tak i  této jsem měla 
možnost se zúčastnit, což jsem moc ráda 
a jsem opět spokojená . Po květnové rekondici 
se mi ulevilo, to poznám i z lázní, když přijedu 
domů a tak i z této to bude jistě znát i když to 
bylo jenom osm dnů . Cvičení i masáže opět vý-
borné díky rehabilitačním sestřičkám .

Počasí nám docela přálo, i když také zapršelo, 
ale na  náladě účastníků to neubralo . Bylo vždy 
velmi příjemné setkání kdekoliv ať v jídelně, ba-
zénu nebo na cvičení a též i setkání mimo budo-
vu . To mám velmi ráda, když se na sebe usměje-
me i když někoho vidím poprvé . Tentokrát jsem 
měla velké štěstí, že jsem se setkala s obrnáři, kte-
ré jsem neviděla šest, pět i čtyři roky, ať již v Sola 
Fide nebo i ty, kteří jsou nyní na léčení v lázních . 

Poprvé jsem měla možnost se zúčastnit 
v neděli 22 . 9 . Zahájení Festivalu v Malém sále 
Janského Dvora, kde byla přednesena zprá-
va Asociace polio za rok 2018 a sdělení o další 
činnosti AP na rok 2020 . Tímto chci poděkovat 
celému kolektivu vedení Asociace polio, vím, 
že je to náročná práce . A též děkuji panu Emi-
lu Chadimovi za zajištění rekondicí v Janských 
Lázních . Způsobila jsem mu trochu komplika-
ce, ale vše dobře dopadlo a za to mu moc děku-
ji . Těším se na příští rok a doufám, že mi zdraví 
umožní se opět zúčastnit .

Poděkování patří i  celému kolektivu v  ku-
chyni, obsluhujícím . Bylo velmi příjemné, že 
jsme nestáli u okénka a za to vše vděčíme paní 
vedoucí Katce Cejnarové . Jistě byli všichni spo-
kojeni . Díky a zase třeba na shledání zde v na-
šich Jankách .

 Anna Pejcharová

Vše bylo super
Již mnoho let jezdím každoročně na léčení 

do Janských Lázní, samozřejmě vždy s dobrým 
efektem . Letos jsem se ale poprvé zúčastnila 
v  Janských Lázních rekondice pořádané naší 
Asociací polio .

Byla jsem tam se svými kolegyněmi, se kte-
rými jezdíme společně i do lázní . 

Byli jsme mile překvapené celým průběhem 
rekondice a  jejím programem . Denně jsme si 
zacvičili s terapeutkami z obchodní akademie, 
každý den po  obědě jsme strávili celou hodi-

nu v  janskolázeňském bazénu . Přes den jsme 
také měli masáž od šikovných masérek . To vše 
nám zařídil vedoucí naší rekondice Emil Chadi-
ma . No a  samozřejmě musíme moc pochválit 
kolektiv lidiček, kteří se starali o naše pohodlí 
a žaludky . Vše bylo super – jak ubytování v Sola 
Fide, tak výborné jídlo . Ještě jednou díky, příš-
tě pojedeme zas .

Za sebe a moje spolubydlící Marii Zbranko-
vou a Blanku Karolovou 

Marie Rambousková

Klimkovice potřetí a natřikrát
Rekondice v Klimkovicích probíhala letos na-

třikrát . Dalo by se říci, že to byla rekondice štafe-
tová, přičemž štafetu předával zkušený vedoucí 
Emil Chadima . Celkem sedmadvacet rekondiční-

ků v menších skupinkách se na Severní Moravu 
vydávalo auty, ale také starým dobrým vlakem .

Někteří z nás si dopřáli cestu expresem Pen-
dolino a za tři hodiny byli na místě . Přesněji ře-
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čeno v Ostravě – Svinově, dále jezdí místní auto-
bus, který vás povozí a poskytne pohledy z dáli 
na Sanatoria Klimkovice . Vypadá to trochu jako 
hrad (nebo veliký dort – podle fantazie) na vršku, 
ale když dojedete, vidíte moderní budovu pěkně 
rozloženou na vršku kopce, zvaného Hýlov .

A pak jen pár metrů, přijímací kancelář, pak 
recepce, pohovor s  panem doktorem o  pláno-
vaných procedurách, vyzpovídání od  sestřič-
ky a  dále už na  pokoj . Ubytování moc pěkné, 
účelné (dostatek skříní), prostorná koupelna… 
Všechno uspořádané pro vozíčkáře, kteří si 
po širokých chodbách frčí na rozdíl od pacoušů 
oberlených či oholených, kteří se dost „projdou“ .

Procedury jsou také pod jednou střechou, 
a  jsou vesměs příjemné, jako třeba koupele 
(i  zdvihák se najde), zábaly, obklady, masáže… 
Mají tu také velikou tělocvičnu, v níž (podle letmé-
ho nahlédnutí) je plno mučících – pardon, cvičeb-
ních strojů, které jsem bohudík nedostala . Pokud 
ovšem zatoužíte po  nějaké další proceduře, lze 
přikoupit . Já osobně jsem se zamilovala do zdej-
šího bazénu s teploučkou vodou . Přístup k němu 
rovněž bezbariérový, lze si půjčit i vozík až k vodě .

A  co zvláště všichni ocenili, to je stravová-
ní . Pravda, z ubytovací části areálu je to trochu 
procházka, o to víc však potom chutná a že tu 
opravdu chutná . Snídaně formou švédského 
stolu, oběd a  večeře výběr ze tří jídel, ještě, 
že se tu člověk pohybuje, jinak bychom určitě 
všichni přibrali

Je tedy vhodné, milí pacienti, hned po obě-
dě vyrazit ven do parku, obklopujícího léčebný 
areál . Máte tu pěkně barevně označené tra-
sy, nejdelší 1300 metrů, nejkratší asi osm set . 
Komu nestačí procházka, může si zapůjčit vy-
bavení pro minigolf a zasportovat si . 

A  pokud se vám vůbec nechce ven, ne-
musíte . V areálu je pošta, kavárna, restaurace, 
obchůdky a stánky, kinosál, pořádají se tu kon-
certy, funguje i knihovna . Zkrátka pro hůře po-
hyblivé a vozíčkáře téměř ideální . A když máte 
s sebou ještě pár kamarádů, nemá to chybu .

Díky tedy organizátorům, hlavně našemu 
místopředsedovi AP Emilovi a  přimlouvám se 
i  za  další účastníky rekondice, aby Klimkovice 
příští rok zase přijaly naše členy .

L. Zušťáková

Šesté setkání „Šesťáků“
Velké Losiny 7. – 9. 6. 2019

Na přání účastníků, kteří mají v paměti kvetou-
cí park a chtěli tuto atmosféru zažít znovu, došlo 
k  zásadní změně termínu srazu . A  tak se letošní 
setkání „šesťáků“ přesunulo z konce léta na krás-
ný konec jara, kdy je lázeňský park zbarvený kve-
toucími rododendrony a prosycen vůní azalek . 

Díky počasí, které je rok od  roku nevyzpy-
tatelnější, to byla, jak se říká, sázka do  loterie, 
ale vyšla .

Další krásný, ale krátký čas prožitý v podhůří 
Jeseníků, v našich milovaných Losinách, byl na-
plněn tradičními akcemi – exkurze na „šestce“ 
Šárce, vzpomínka na hřbitově, večeře na „troj-

ce“ Elišce, posezení v Istrii, setkáními, sportem 
– golfovým turnajem a zábavou . 

Sešli jsme se všichni po roce ve zdraví, holky 
a kluci řádili jak zamlada, navázalo se na přeru-
šenou nit rozhovorů z loňska, prostě snad bylo 
vše, tak jak mělo být, jak jsme si všichni přáli . 

A  protože prostě jsme spolu rádi, sejdeme 
se za rok zase . 

Kdo má chuť a čas, už teď si rezervuje v ka-
lendáři termín příštího srazu, který bude opět 
na  jaře a  to 29.–31. 5. 2020 . Ahoj v  květnu 
ve Velkých Losinách . 

Tamara Kubicová
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„Abstrakce, pareidolie a imaginace“ v Galerii Bernarda Bolzana
Srpen 2019, Těchobuz 

Dvojice autorů, Jan Pešta a  Vladimír Von-
drejs, vystavovali v  GBB již několikrát, ale vět-
šinou prezentovali vždy jen zcela aktuální díla . 
Tentokrát se však zaměřují na studia svého vý-
voje v oblasti malování a modelování abstrakt-
ních obrazů (J . Pešta) a v oblasti tvorby parei-
dolií a imaginativních obrazů (V . Vondrejs), a to 
za delší období jejich činnosti .

Pro J . Peštu byla dobrou průpravou jeho 
praxe v  keramické dílně, kde se na  povrchu 
jeho stále větších a  větších nádob objevovaly 
jak prvky abstraktní, tak prvky figurativní . Jeho 
abstraktní malování vyvěrá evidentně z  abs-
traktních prvků keramiky, o  čemž svědčí jeho 
časté oscilace mezi malbou a  modelovaným 
reliéfem, které se objevují jako projev unikání 
z dvojrozměrnosti do třetího rozměru na jeho 
abstraktních obrazech . Jeho plošná malba vy-
užívá pastózní materiály, které umožňují mělké 
vrstvení různými postupy i  zředěné barvy, je-
jichž prvotní nánosy na látky či dřevěné desky 
lze rozfukovat fénem . Technické principy na-
chází J . Pešta většinou na internetu (You Tube), 
ale jeho postupy jsou bohatě kombinovány 
a chytře rozvíjeny a materiálový základ je zcela 
originální . Postupně prochází obdobími, pro 
něž je charakteristický určitý technický prin-
cip, který je osobitě rozvíjen a obměňován až 
do  maximálního vyčerpání možností . To způ-
sobuje, že každé období má zřetelné charak-
teristiky, okolo kterých se odvozují příbuzné 
varianty obohacované o nové nápady . V dalším 
období autor přechází k novému technickému 
principu, anebo k  nové kombinaci principů . 
Výsledkem jsou však vždy díla, která jsou rea-
litou sama o  sobě, realitou umělou, neodezí-
ranou v okolní skutečnosti . To je asi důvodem, 
proč J . Pešta svá díla nepojmenovává . Proč 
pojmenovávat to, co je vidět . Na výstavě jsou 
předvedeny ukázky reprezentující vývoj auto-
rovy abstraktní tvorby . Není bez zajímavosti 
připomenout, že J . Pešta podstatně rozšířil svůj 
seznam pražských výstav a  při neutuchajícím 
zájmu o  jeho díla zvýšil své ceny kupodivu  
jen zanedbatelně .

Pareidolie jsou jevy, jejichž příčinou je po-
dle prof . psychiatrie Vondráčka šalebné vnímá-
ní . Např . při pohledu na  letní mraky, můžeme 

v nich vidět hrady, krajiny, postavy nebo tváře 
zvířat či lidí atp ., i když tam evidentně nejsou . V . 
Vondrejs si pareidolie vysvětluje spíše jako po-
kusy mozku nabídnout nám nějakou smyslupl-
nou interpretaci pozorovaného obrazce, která 
ovšem nemusí odpovídat skutečnosti, neboť 
i  náš mozek je chybující . Jde tedy spíše o  ša-
lebnou interpretaci mozkem, než o  šalebné 
vnímání okem . S cestou ke zjevování pareidolií 
a k využití této hry k umělecké tvorbě budete 
seznámeni prostřednictvím obrazů snímaných 
z  vody kontaminované na  povrchu olejovými 
barvami . Po  usušení sejmutého obrazce, ja-
kéhosi umělého mraku, autor čeká na zjevení, 
které pak zvýrazňuje malbou či kresbou tak, že 
zjevovaný obsah je zřejmý i  dalším divákům . 
V  současné době V . Vondrejs dospěl do  fáze, 
kdy jeho obrazy již nejsou jen prosté pareido-
lie, ale díla, na jejichž dokončení se významněji 
uplatňuje představivost (imaginace), která není 
indukována neurčitostí vnější skutečnosti . Ten-
to typ tvorby není zajímavý jen svou umělec-
kou hodnotou, ale také z hlediska vědeckého, 
neboť vypovídá o činnosti našich mozků a při-
náší interpretovatelné psychologické informa-
ce o osobnostních vlastnostech tvůrce i diváků .

Výstava byla zahájena v sobotu 3 . srpna 2019 
a  trvala do  konce měsíce . Účastníci vernisáže 
uslyšeli kromě úvodních slov galeristy J .  Ho-
vorky a  koordinátora akce a  jednoho z  autorů 
V .  Vondrejse, ještě neobvyklé hudební vystou-
pení mladičké hornistky J . Čábelové . Během ob-
čerstvení si mohli pohovořit s autory mimo jiné 
i o kursu pareidolií, který byl pořádán v Muzeu 
designu a  moderního umění v  Benešově pod 
názvem „Krása je v oblacích“ . Zpestřením výsta-
vy byly ukázky děl účastníků kursu . Tato kolekce 
sestávala ze 44 obrázků formátu A4, kolektiv-
ních děl učitele (V . Vondrejse) a  jeho žáků (za-
městnanců Muzea designu a umění v Benešově 
L . Císaře, D . Doskočilové a T . Drexlerové a repre-
zentantek společnosti Posázaví o .p .s . M . Hohno-
vé, M . Matouškové, Z . Matouškové, E . Pošmurné, 
J . Tůmové a M . Vošahlíkové) . 

Návštěvu výstavy bylo možno spojit se 
zhlédnutím překrásné obce Těchobuz, kde jsou 
rekonstruovány všechny památky na  vyhnan-
ství světoznámého zakladatele matematické 



logiky, teologa a  myslitele Bernarda Bolzana, 
který tu prožil mnoho let . V  GBB je umístěna 
mimo jiné i stálá expozice o životě tohoto vý-
znamného vědce z doby obrozenecké, který se 

hrdě hlásil k české národnosti, narodil se v Pra-
ze rakouské matce a  italskému otci a  mluvil 
a psal většinou německy . 

Sepsal Vladimír Vondrejs

Byli jsme u toho
Rádi jsme se zúčastnili výstavy Vladimí-

ra Vondrejse v  Těchobuzi . Vladimír je velice  
kreativní, stále vymýšlí nové výtvarné postu-
py, předváděl návštěvníkům kresbu olejovými 

barvami na  vodě . Zájem byl veliký, srdečný . 
Obrazy byly velmi zajímavé, Vladimír má stále 
nové plány .

Zdena Jandusová

Veletrh REHAPROTEX s účastí obrnářů
Ve dnech 29 . 10 . až 1 . 11 . se na brněnském vý-

stavišti konal největší tuzemský veletrh zaměřený 
na potřeby zdravotně postižených . Ve dvou pavi-
lonech se představily novinky z oblasti rehabilitač-
ních, kompenzačních, protetických a  ortopedic-
kých pomůcek, produkty pro aktivní život seniorů, 
výrobky chráněných dílen i služby poskytovatelů 
zdravotní a sociální péče . Během čtyř dnů si vele-
trh prohlédlo více než 5 500 návštěvníků . 

Z  Prahy do  Brna byl na  tuto akci vypraven 
speciální bezbariérový vlak REHAEXPRES, který 
vedle zdravotně postižených přivezl na výsta-
viště také premiéra Andreje Babiše, ministra 
dopravy Vladimíra Kremlíka a  další VIP hosty . 

Vedle prohlídky veletrhu byla jejich cílem kon-
ference na téma Jak se změní podmínky cesto-
vání lidí se zdravotním postižením po  liberali-
zaci železniční dopravy .

Na veletrh přijeli také obrnáři . Speciálním vla-
kem z Prahy cestovali např . Jana a Josef Tichých 
a Karel Majer . Během jízdy se s nimi, stejně jako 
s ostatními pasažéry, přišel přivítat premiér An-
drej Babiš . Během rozhovorů se zajímal o  pro-
blémy zdravotně postižených při cestování .

Na výstavišti v Brně se k obrnářům z Prahy 
připojili manželé Tomšů z  Náchoda, Peter Pe-
trik, který přijel z Košic, a místní – Jiří Beránek 
a Dana Kotoučková . 
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Pozornost návštěvníků veletrhu přilákaly 
desítky zajímavých exponátů, které si zájemci 
mohli přímo na  místě vyzkoušet a  porovnat . 
K dispozici byl široký sortiment mechanických 
a  elektrických vozíků, zvedacích a  polohova-
cích systémů, chodítek, schodolezů a  mnoha 
dalších pomůcek, které prezentovaly desít-
ky vystavovatelů . Vedle testování výrobků 
na stáncích probíhalo také odborné poraden-
ství . Návštěvníci měli velký zájem také o nároč-

nější řešení jako přídavné pohony k invalidním 
vozíkům nebo úpravy vozidel pro ruční řízení, 
případně k usnadnění automobilové přepravy 
zdravotně postižených .

Ocenění pro tři české výrobky
Vystavovatelé mohli svá řešení pro zvýše-

ní kvality života hendikepovaných přihlásit 
do  soutěže Zlatý Rehaprotex 2019 . Komise 
složená z  odborníků působících v  oblasti me-
dicíny, ortopedie a  rehabilitace z nich vybrala 
tři nejlepší, shodou okolností výhradně české 
výrobky . V  kategorii pomůcky pro chůzi, po-
hyblivost a  dopravu zvítězil elektrický pohon 
mechanického invalidního vozíku HURT-e . Vý-
robek české společnosti HURT oslovil komisi 
svou kompaktností, nízkou hmotností a  vy-
sokým výkonem . V  kategorii řešení pro aktiv-
ní a  soběstačný život byl oceněn obytný vůz 
pro těžce zdravotně postižené Charley Tramp 
vystavovatele Opus Lacrimosa . Bezbariérový 
obytný vůz umožňuje zcela nezávislou dovo-
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lenou lidem, kteří se neobejdou bez elektric-
kého invalidního vozíku . V  kategorii rehabili-
tační, kompenzační, protetické, ortopedické 
pomůcky získala Zlatý Rehaprotex společnost 
MEBSTER za první zcela český exoskelet určený 
zejména pro paraplegiky . Exoskelet UNILEXA 
vyniká spolehlivostí, bezpečností, stabilitou 
chůze, nízkou hmotností a možností jednodu-
chého a rychlého nasazení přímo z vozíku .

Novinkou ročníku byla Emil sport aréna, 
která každý den veletrhu představovala různé 
sportovní aktivity pro handicapované – florbal, 
ragby, basketbal, parahokej, paragolf, curling, 
bocciu i  futsal nevidomých . Akce Nadačního 
fondu Emil se zúčastnili úspěšní parasportov-
ci a  návštěvníci si mohli různé sporty přímo 
na místě vyzkoušet .

(mad)

Staré fotky máme rádi…
Náš člen Jiří Knetl z  Jihlavy nám poslal jednu památeční fotografii z  roku 1961 . Je na  ní on, 

MUDr . Alojz Pletka a Pepek Andrysek . Poznali jste je?
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Svůj elektrický pohon HURT-e  
nám předvedla už v létě v Janských  
Lázních Jana Tichá.
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Není problém zábavu vymyslet, ale všem se zavděčit 
Klienti léčebných lázní Janské Lázně, ale i návštěvníci tohoto města se mohou během 
celého roku těšit na bezpočet malých i velkých kulturních, společenských či gastro-
nomických akcí. Za jejich zrodem, existencí i programovou náplní stojí nápady, píle 
i nadšení kulturní referentky Ireny Korytářové. V rozhovoru pro PRAMEN popisuje 
svoji pouť z Pardubic do Krkonoš a zároveň apeluje na hosty, aby nesrovnávali dobu 
před 30 lety s nynější situací, protože „vše je prostě jinak“.

Jak dlouho v  léčebném zařízení v  Janských 
Lázních působíte?

Jsem tu od dubna roku 2014 . Letos na jaře to 
tedy bylo již pět let .
Jak jste se sem jako rodilá Pardubačka dostala?

Já jsem sem byla zavlečena (smích) bývalým 
panem ředitelem Bublou, který ještě předtím 
působil v Léčebných lázních Bohdaneč . I v tom-
to zařízení jsem působila na pozici kulturního 
referenta . Pan Bubla měl rád větší akce, které 
jsem tam začala pořádat a byla jsem schopna 
je produkčně dát dohromady . Měli jsme v tom 
názorovou souhru . Když se posléze stal ředite-
lem léčebných lázní tady v  Janských Lázních 
a  já tehdy končila v  Bohdanči, zavolal mně, 
abych sem přijela a připravila velkou a hlavně 
jinou akci, než doposud v Jankách byla, a to Za-
hájení lázeňské sezony . Akce se povedla, všem 
se líbila, a  proto jsem brzy dostala nabídku, 
abych zde zůstala .
Lázně Bohdaneč ale odsud nejsou zrovna nej-
blíž. Nebyl to příliš velký přesun ve vašem životě?

Daleko to není, vždyť sem jede autobus . Vše 
bylo samozřejmě spojené s  tím, že jsem tady 
dostala garsonku . Vtipné tedy je, že zatímco 
ostatní jezdí na víkend do hor, tak já někdy jez-
dím z hor do Pardubic . Ale jak se mně po smrti 
mé maminky, o kterou jsem se předtím denně 
starala, uvolnily ruce a vzhledem k tomu, že můj 
syn je světoběžník, mně být někde jinde vůbec 
nevadilo . Navíc celý život jsem dělala jako ko-
níčka turistiku a bavilo mě chození po horách . 
Krkonoše mi tak jako prostředí zcela vyhovují . 
V  minulosti jste zajišťovala a  organizovala 
kulturu v řadě jiných míst či zařízeních. Jak se 
to lišilo od činnosti, kterou děláte zde v Jan-
ských Lázních?

Pardubice jsou stotisícové město, kdežto 
Janské Lázně mají 700 obyvatel a  tudíž to má 
jedno velké specifikum . Dalo by se říci, že tady 
to bylo pole neorané z hlediska větších akcí . Sa-
mozřejmě nemůžu říci, že by tady v minulosti 

nebyly akce, ale byly jinak zaměřené a  město 
a lázně na nich příliš nespolupracovaly . Najed-
nou se však tady vynořila možnost něco nové-
ho vytvořit či propojit a to mě velice lákalo . Lze 
říci, že každé kulturní místo nebo zařízení má 
svoje specifika . Někde jsou časté plesy, jinde 
zase koncerty nebo například výstavy . A zdej-
ší lázně ve mně probudily touhu po kreativitě 
a  zkusit vše udělat jinak . Druhým rozdílem je, 
že například v Pardubicích se perete o diváka, 
kdežto tady v menším městě není tolik subjek-
tů, a když se pár zdejších jednotlivců sdruží, tak 
je možné město oživit . 
Ve  vašem profesním životopise jsem se rov-
něž dozvěděl, že jste byla i soukromá podni-
katelka, ředitelka kulturního domu, produkč-
ní v kulturním centru. V čem jste podnikala?

Vystudovala jsem oděvní průmyslovku, 
tudíž jsem měla po revoluci svůj módní salón 
a  obchod . Ale prakticky od  16ti let jsem jako 
koníčka při studiu organizovala kulturní akce, 
diskotéky a módní přehlídky a také, přestože se 
to tehdy tak nenazývalo, tak jsem dělala něco 
obdobného, čemu se dnes říká public relations 
(vztahy s veřejností, pozn . aut .) pro oděvní tvor-
bu . Takže jsem psala články pro časopis Žena 
a móda, vybírala jsem modely či lokace, kde se 
fotilo . Po revoluci se všechno začalo privatizo-
vat a  tak dále . Já tehdy měla malého syna, se 
kterým jsem chtěla být, takže jsem si založila 
módní salon a obchod s konfekcí či klobouky, 
ale v  kultuře jako koníčku jsem pokračovala 
dále, vedla jsem kroužky v domě dětí, pořádala 
pro ně i další dětské akce .
Proč jste u toho nezůstala? 

Řekla bych, že jednou z  příčin byl nástup 
vietnamské módy . U nás vždy byla výroba vy-
nikající, ale my se cenami nikdy nedokážeme 
dostat na  jejich ceny . Takže tržby už nebyly 
takové, jak dříve . Já jsem si pak následně dala 
jakousi stopku . Přemýšlela jsem o tom co dále 
a  cesta zlegalizovat koníček na  profesi se pro 



mě stala tou nejlepší volbou . Zvítězila jsem 
v  náročném konkurzu na  produkční a  profe-
sionálně jsem začala s  organizováním malých 
i  větších akcí v  různých organizacích . Moje 
předchozí zkušenosti s komunikací, propagací, 
rozhled v kultuře ale i prostorové vidění se mně 
náramně hodily .
Jak moc těžké je vymýšlet zábavu pro lázeň-
ské zařízení tohoto typu?

To snad ani není o složitém vymýšlení, umí-
me najít kapely a umělce, ale brzdí nás finance 
a provozní věci a čas . Chápu srovnávání, a smu-
tek klientů lázní, že dříve se tady tančilo v osmi 
hospodách a nyní není kde tančit . Zmizelo pod-
nikatelské prostředí, zmizely hospůdky, kde se 
dalo družit . Proč tomu tak je, toť otázka na místní 
podnikatele . Já ve své práci narážím na statický 
prostor nebo zkrátka na omezení, že třeba ne-
máme lidi na obsluhu v kolonádě, nemůže být 
tedy tolik programů a večerních tanců . Objevil 
se sice nájemce na Bellevue, ale opět po roce za-
vřel, nebyla tam návštěvnost . Autobus na výlety 
musím vysoutěžit a ne každý termín, který chci, 
se může uskutečnit – nejsou řidiči a tak dále . Ne-
mohu lidem nahradit to, co tu bylo před třiceti 
lety, protože ne vše pořádaly lázně a  rekreace 
ROH sem dodávaly spousty návštěvníků . Není 
takový problém kulturu vymyslet, je samozřej-
mě problém se všem zavděčit . Dnes mají lázně 
jinou podobu, je jiná doba a jezdí sem i jiní lidé . 
Někde v nějaké poznámce jsem četla povzdech, 
že lázně léčí kdekoho, ano léčíme vážné diagnó-
zy, ale od toho tady především jsme . 
Narážíte zřejmě na  skutečnost, že nedávno 
v  médiích proběhla kritika, že v  Janských 
Lázních už to není, co bývalo…

Ano, četla jsem to . A musím říct, že mě to do-
cela zamrzelo . Dnešní doba je úplně jiná než dří-
ve . Některé formy zábavy zcela zanikly nebo už 
zde nejsou tvůrci a autoři, kteří by v ní pokračo-
vali . Změnil se vkus, změnila se nabídka, změnili 
jsme se my všichni . Musíme též mít na paměti, že 
žijeme v  tržní ekonomice a  provozovat zábavu 
se musí vyplatit i  místu, ve  kterém se odehrá-
vá . Zkuste se zamyslet, proč tady zmizelo tolik 
hospůdek? Někteří lidé se už tolik nechtějí dru-
žit a raději koukají doma na televizi . Na druhou 
stranu myslím, že v Janských Lázních se nám po-
vedlo vymyslet a s úspěchem realizovat mnoho 
nových akcí, které se již staly nedílnou součástí 

našeho celoročního programu . Jezdí sem velké 
kapely Mig 21, No Name a osobnosti, které zná-
me z  televize jako je Radim Uzel, Ivo Šmoldas, 
Petr Voldán a  další . To tady dříve nikdy nebylo 
a  od  místních vím, že tak velkou návštěvnost, 
jaká je teď při venkovních akcích, jako je Zahájení 
lázeňské sezony, Kulinářský den a Adventní trhy 
a tak dále, také nikdy v Janských Lázních nebyla . 
Kolik akcí ročně během roku vymyslíte a zpro-
dukujete?

Dříve se tu konaly malé venkovní akce jako 
promenádní koncerty . Nicméně já jsem sem 
zavedla akce větší jako Jarní trhy, Velikonoce 
na kolonádě, dvakrát v roce Den vína, Magický 
den, Kulinářský den, Adventní trhy či spolu-
práci na  Rozsvícení vánočního stromu, přidali 
jsme Živý Betlém . Další akce, které jsem ve zcela 
jiném duchu a  rozměru začala pořádat je vel-
ké Zahájení lázeňské sezony a  Reprezentační 
lázeňský ples . Jinak pro klienty zařizuji každo-
měsíční kulturu, také kulturu pro akce typu 
Lékařské Symposium, Cerebrocon a  i  akce pro 
zaměstnance . Pro klienty je každý týden něco, 
koncert, nebo přednáška nebo výlet, odpolední 
taneček . Víc už nejde, protože spojit produkci 
toho všeho velkých i malých akcí a být u všeho 
je časově náročné a  jsem na to sama . Mám ra-
dost, pokud nám klienti po akci poděkují, vidím 
na  konci rozesmáté dětské tváře nebo laskavé 
slovo od  starších hostů lázní a  to je pro mne 
vždy tím největším oceněním i povzbuzením . 
Když začnete akci chystat, je primárním cílem 
ji dělat pro lázeňské hosty anebo i návštěvní-
ky města a obyvatele z okolí?

Je to pro obojí . Když jsem přijela v  dubnu 
2014 do  Janských Lázní, tak na  kolonádě ne-
byla ani noha . To byl velký šok . Snažila jsem se 
zjistit, co se děje, jak se tady věci mají a kam lidé 
jezdí . Takže myslím na  obojí, tedy na  potřeby 
našich klientů i na vozíčku či o berlích, ale záro-
veň jsem ráda, když přijdou lidé z okolí a zjistí 
jak je tady hezky . Pro lázeňské publikum vy-
mýšlím specifické akce s ohledem na omezení, 
která lidé mají . Proto například máme Adventní 
trhy v sále kolonády, aby si klient lázní na vozíč-
ku nebo o berlích mohl v klidu v teple vybrat . 
Zeptám se trochu kacířsky. Jak moc je vaše 
úloha obtížná? Přece jen, každý očekává, že 
se bude něco dít a když už se něco děje, ne ka-
ždému se trefíte do noty.
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To víte, že to je náročné . Pro každou věkovou 
kategorii musím něco sehnat, i pro děti . Každé-
mu se líbí jiný hudební žánr a  každý umí jinak 
hledat informace . Mám na to rozpočet, který si 
můžeme dovolit . Nezavděčíte se všem, ale to 
je i  v  jiných oborech . Snažím se komunikovat 
všechny dostupné zprávy, vymýšlet, jak by vše 
mohlo být lépe uděláno . V  tomto ohledu mně 
i tyto noviny PRAMEN mohou pomoci . Pomoci 
mohou i sami klienti, když specifikují v dotazní-
cích, co si vlastně pod pojmem kultura, kterým 
se tak operuje, představují a ne jen vzdychat, že 
„před patnácti lety byla v Jánkách větší sranda“ . 
Zmínila jste vašeho syna, který hodně cestuje 
po světě. Co vy a cestování? Nevyměnila bys-
te to s ním?

Musím říci, že léta strávená v  turistickém 
oddíle byla skvělá a touhu po cestování máme 
oba dva . Syn má dobrou pozici v  tom, že si 
v Praze dokázal vydělat tolik peněz, aby mohl 
cestovat . Mě vázalo, že jsem musela intenzivně 
pečovat o  rodiče . Ale myslím, že všichni v  ro-

dině máme tak trochu toulavé boty . V posled-
ních letech každoročně dostávám k  Vánocům 
od syna letenky a zaplacené ubytování a bere 
mě do různých destinací . V prosinci za ním po-
letím do Vietnamu . A pak se vrátím, protože mě 
čekají Vánoce a Silvestr . 
Co byste vzkázala čtenářům novin PRAMEN?

Vzkázala bych jim, aby když někam přijedou, 
aby se snažili informace najít, porozhlédli se 
po okolí a nebáli se zeptat . Mohou mě zavolat 
kdykoliv přes den místní linkou 116 . Zkrátka, aby 
se nestalo, že by prošli lázněmi bez toho, aby si 
všimli, že na nástěnce visí kulturní program, kde 
se dozví, že se v  kolonádě tančí anebo je zde 
koncert . Že lázně i město dělají vše, co mohou, 
ale partu, se kterou je zábava, pro vás nevytvo-
ří, podnikatele, který otevře novou hospodu, 
a  bude dotovat ztrátu, taky neseženeme a  že 
úžasným benefitem Janských Lázní je příroda 
a  péče zdejších zaměstnanců . Zkrátka nebojte 
se vylézt ze své ulity a jen tak se radovat .

Jiří Štefek

Termíny velkých akcí v roce 2020 v Janských Lázních 
9 . – 10 . ledna Janskolázeňské symposium

14 . března Reprezentační lázeňský ples
10 . – 13 . dubna Velikonoce na kolonádě
25 . dubna Jarní den vína
16 . května Pochod pro dobrou věc na Černou horu 
6 . června Zahájení lázeňské sezóny
27 . června Magický den sv . Jana v Janských Lázních
23 . srpna Kouzelný den s Krakonošem
5 . září Den otevřených dveří
28 . září Kulinářský den sv . Václava v Janských Lázních
21 . – 22 . října Konference Celebrocon k 60 . výročí eradikace polio v Československu 
14 . listopadu Den vína
20 . – 22 . listopadu Tvořivé adventní trhy v kolonádě
29 . listopadu Rozsvícení vánočního stromu a živý betlém
31 . prosince Silvestrovský večer v kolonádě

Zahájení lázeňské sezony v Janských Lázních 
Zahájení je naplánované na sobotu 6 . červ-

na 2020 . Bude spojeno s  polskými lázněmi 
Szczawno-Zdrój pod názvem Kouzlo Česko 
polského lázeňství . Připravujeme bohatý pro-
gram na několika stanovištích, spoustu stánků, 
atrakcí . V programu vystoupí zpěvačka LENNY 

s kapelou, Kapela Mirai a také vystoupí kapely 
z Polska a budou ukázky řemesel z obou stran .

Prezentovat se bude i  Asociace polio stán-
kem a  výstavou k  60 . výročí eradikace polio 
v Československu . Všechny srdečně zveme . 

I. Korytářová

Za
jím

av
os

ti
, r

ad
y,

 n
áp

ad
y

37



Za
jím

av
os

ti
, r

ad
y,

 n
áp

ad
y

38

Praha: čtyři procházky bez bariér
Publikace vydaná ve  spolupráci Pražské 

organizace vozíčkářů, agentury Prague City 
Tourism a MHMP volně navazuje na předcho-
zí díl, který vyšel v roce 2017 . Nabízí další čtyři 
pražské procházky po trasách určených lidem 
s  pohybovým omezením, tentokrát však cílí 
na  méně známá přesto zajímavá a  atraktivní 
místa metropole .

Brožura obsahuje doporučené trasy s  růz-
ným stupněm obtížnosti, které vedou po praž-
ských ostrovech s  romantickou atmosférou, 
Letné s kouzelnými výhledy na Prahu, a Karlí-
nem a  Holešovicemi, modernějšími čtvrtěmi 
s osobitým charakterem . Přestože je publikace 
určena především lidem používajícím mecha-
nický nebo elektrický vozík, může být zdrojem 
inspirace i rodičům s kočárky a seniorům s po-
hybovým omezením .

Všechny čtyři trasy vedou po  zpevněném 
povrchu, ať už z  asfaltu, dlažby nebo mlatu, 
vyhýbají se schodům, úzkým průjezdům nebo 

extrémním sklonům komunikací . Každá vy-
cházka má výchozí bod u zastávky hromadné 
dopravy . Součástí tras jsou zajímavé objekty 
i toalety s úplnou nebo částečnou přístupností .

Podrobný popis terénu, přístupových komu-
nikací i důležitých bodů má umožnit každému 
uživateli průvodce posoudit, nakolik je právě 
pro něj návštěva konkrétního místa realizova-
telná, případně kolik dopomoci při ní bude po-
třebovat . Pro lepší orientaci je každá vycházka 
doplněna přehlednou mapkou s  vyznačenou 
trasou a vrstvou informačních piktogramů .

Brožury v  českém a  anglickém jazyce lze 
získat zdarma v  kanceláři Pražské organizace 
vozíčkářů na adrese Benediktská 688/6, Praha 
1 . Publikaci je také možné si bezplatně stáh-
nout či prohlédnout na stránkách Prague City 
Tourism – https://www .praguecitytourism .cz/
cs/media/mapy/praha-ctyri-prochazky-bez-
-barier-2-15728

www.helpnet.cz

Mezinárodní turnaj o „Putovní pohár města Janské Lázně 2019“ 
V polovině června, 14 . až 15 . 6 . 2019, se usku-

tečnil již 24 . ročník turnaje ve  stolním tenise, 
mezinárodního soupeření tříčlenných družstev 
tělesně hendikepovaných sportovců . Celý pro-
jekt se odehrál ve sportovní hale hotelu Omnia 
v Janských Lázních, kde měli účastníci zajištěný 
ubytovací a  stravovací servis . Závodníci měli 
k  dispozici bazén a  jízdenku lanovkou na  Čer-
nou horu . Někteří hráči toho plně využili před 
turnajem i před nedělním odjezdem . Celkem se 
zaregistrovalo 112 osob, včetně hráčů, náhradní-
ků a doprovodů . Turnaje se zúčastnila družstva 
z  Polska (TOP Boleslawiec, Start Zielona Góra 
a Start Wroclaw), Slovenska (ŠK TP Ružomberok, 
ŠK Valaliky), Německa (BSV Mnichov) a České re-
publiky (Slovan Svoboda Praha, TJ Labe Kolín (tři 
družstva), TJ Jičín, TJ ZPS Čechie Hradec Králové, 
TJ ZPS Sokol Lhůta (dvě družstva) a 3 družstva 
domácího SK Janské Lázně) . Do  hracího plánu 
bylo zařazeno celkem 20 družstev . V týdnu, před 
turnajem odřeklo účast družstvo Halassi Oliver 
Club Budapest, z  důvodu účasti na  národních 
přeborech Maďarska . Taktéž byla odřeknuta 
účast družstvem PARA Senec, rovněž z důvodů 
přednosti účasti na mistrovství jednotlivců Slo-
venské republiky . Za  tato družstva nastoupilo 

B družstvo TL Sokol Lhůta s paralympijskou ví-
tězkou Jolanou Matouškovou . Na soupiskách se 
objevili hráči, kteří se zúčastnili Paralympijských 
her v Pekingu, Soulu a Sydney . Věkové katego-
rie byly zastoupeny od 14 do 78 let, celkem se 
na turnaji prezentovalo 72 hráčů a hráček . 

V  sobotu 15 . 6 . v  8 .30 hod . bylo zahájení 
nástupem všech družstev a účastníci byli přiví-
tání ředitelem turnaje a  místostarostou města . 
Slavnostního zahájení byli přítomni též zástup-
ci sponzorů, vedení hotelu a doprovody hráčů . 
Při tomto slavnostním nástupu byl předán panu 
Jiřímu Vorlovi diplom Fair play, za výrobu exklu-
zívních pohárů po  dobu 24 let . Minutou ticha 
byla uctěna památka paní Věry Obrdové, aktivní 
účastnice turnajů pro tělesně postižené osoby . 
Byla též iniciátorkou při založení svazu ČSTPS . 

Družstva byla tradičně rozlosována do  čtyř 
skupin po pěti družstvech . Utkání ve skupinách 
se rozehrála již dvěma koly v pátečním podve-
čeru . Po  sobotním nástupu pokračoval druhý 
soutěžní den dohráním zápasů ve  skupinách . 
V odpoledních hodinách byla rozehrána utkání 
o umístění . Do finále se probojovala družstva TJ 
Labe Kolín A a SK Janské Lázně A . Výsledkem 4-3 
zvítězili hráči Kolína, když odvrátili 3 mečboly . 
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Po společné večeři následovalo vyhlášení ko-
nečných výsledků, kde byla udělena letošní cena 
Fair play . V rámci 24 . ročníku byla udělena panu 
Miloslavovi Fejfarovi TJ Jičín s diplomem a víken-
dovým poukazem pro dvě osoby, věnovaným 
Státními léčebnými lázněmi Janské lázně . Závě-
rem by vedení turnaje chtělo i jménem účastníků 
poděkovat všem sponzorům a  mediálním part-
nerům, kteří podpořili tento dlouhodobý pro-
jekt: Městu Janské Lázně, Ministerstvu školství 
a  tělovýchovy České republiky, firmě ABB Trut-
nov s .r .o ., nadaci Konto Bariéry Charty 77, nada-
ci Agrofert, firmě MONTRAGO s .r .o ., firmě Vrapo 
s .r .o . Trutnov, Státním léčebným lázním Janské 
Lázně, s . p ., Krajskému úřadu Královéhradeckého 

kraje, České spořitelně a . s . Trutnov, firmě Epro 
Trutnov s .r .o . Trutnov, firmě ZPA CZ, s .r .o ., firmě 
Tyco Electronics EC Trutnov s .r .o ., vedení hotelu 
OMNIA Janské Lázně a penziónu Marianum Jan-
ské Lázně . Bez těchto sponzorů bychom nemohli 
tento v  Evropě vysoce ceněný turnaj uskuteč-
nit . Věříme, že nám sponzoři a státní organizace 
budou nápomocni, abychom mohli tento vý-
znamný sportovně společenský projekt realizo-
vat i  v  následujících letech . Vedení turnaje také 
děkuje všem dobrovolným organizátorům, kteří 
přispěli ke zdárnému průběhu turnaje 2019 . 

Příští jubilejní 25 . ročník je plánován v termí-
nu 12 . až 13 . 6 . 2020 . 

Petr Bureš, ředitel turnaje, Fontána srpen 2019

Tomáš Hamara je jeden z posledních zástupců obrnářů

Nám dobře známý pan Bureš 
celou akci organizuje a vede

Letos přijel i náš kamarád
ze Slovenska Janko Bezecný
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Rekondice Luhačovice-Pozlovice, Hotel Vega 24. až 30. května 2019
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Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích, Janské Lázně 21. až 23. září 2019
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Rekondice Janské Lázně II, Sola Fide 21. až 29. září 2019 
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Rekondice Sanatoria Klimkovice 11. října až 1. listopadu 2019 
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